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BREUS NOTES METODOLDGIQUES 

La cinquena edició de l'Anuari continua el treball 
iniciat amb els anteriors Anuaris: el recull, 
descripció i sistematització de les transformacions 
territorials de l'any, partint de la selecció de casos 
concrets de l'actualitat catalana. 

Enguany hem seguit amb la selecció 
de 200 casos. La tria d'entrades intenta oferir una 
panoramica de les transformacions i els projectes 
del territori, amb una intenció de poder disposar 
d'una perspectiva de l'evolució en el temps. 
Malgrat que la intenció és abordar casos concrets 
alguns temes que tot i ser generals tenen forta 
transcendencia territorial, com ara l'habitatge o els 
debats sobre els peatges o el model i la divisió te
rritorial, s'ha decidit recollir-los, alhora que seguint 
la línia deis anteriors anuaris, s'ha afegit una petita 
selecció deis esdeveniments professionals de l'any 
que tenen una forta implicació en el territori. 

Igual que en !'anterior edició, s'intercalen articles 
d'opinió amb articles de l'anuari, vinculant-los 
directament amb els temes de l'anuari; els primers 
escrits en el to més neutre possible, els segons 
partint des de la propia opinió de !'articulista. 

Els 200 articles intenten ser textos breus, sintetics, 
de to divulgatiu i descriptiu. En la mesura del 
possible hem procura! evitar extreure conclusions 
o fer interpretacions i judicis de valor. Hem intentat 
fer aparéixer les veus deis diferents agents que han 
participa! a cada tema i de deixar constancia 
de la seva evolució al llarg de l'any. 

Després del títol i el nom, cada article s'inicia amb 
un resum al costal del qua! hi ha un petit mapa 
de localització del tema. El text s'articula mitjarn;:ant 
una primera part introductoria o de context referida 
sovint als antecedents i !'origen de la qüestió; 
a continuació un bloc de descripció del projecte; 
els agents que inteNenen i el seu posicionament; 
la descripció i evolució cronológica deis fets al llarg 
de l'any; l'estat de la qüestió a final d'any, amb 
les perspectives o expectatives de futur; i les fonts 
addicionals emprades que puguin ser d'utilitat 
per ampliar informació. En el cas deis articles 
que continuen temes deis anteriors Anuaris s'ha 
afegit el número de l'any a sota l'abstract. 

Les entrades es presenten per ordre alfabétic, 
a la manera deis diccionaris enciclopédics, amb 
algunes excepcions en favor de la legibilitat. Els 
títols pero estan pensats per ajudar a que !'estruc
tura final tingui una certa coherencia i tenen dues 
parts: la primera introdueix el tipus de projecte 
o transformació -abocador, aeroport, carretera, pla 
urbanístic etc. -, la segona el toponim del lloc 
on es situa el projecte -Collcardús, Tarragona, 

les Garrigues-. Amb aquest criteri, els temes 
similars apareixerien seguits, pero sense formar 
compartiments estancs. Ha estat necessari establir 
descriptors generals i per exemple es troba 'pla 
urbanístic' pera les transformacions d'espais 
oberts, i 'transformació urbana' i 'millora urbana' 
per a les transformacions de teixits urbans 
consolidats, tractant de distingir entre 
les transformacions d'ús i les millores urbanes. 

La en color gris seguida d'un claudator 
i un número d'article, és una crida a un altre article 
de l'anuari (només apareix la primera vegada 
que es cita el tema). Ouan la crida fa referencia 
a un article de l'any anterior, el número de l'article 
va precedit del de l'any (2006:XXX]. 

Al lateral de la primera plana de cada article 
hi trobem també els pictogrames. Els pictogrames 
són un assaig d'adjectivació de les entrades, 
una manera de remetre-les a temes més generals 
sense haver de classificar-les per apartats estancs. 
La lectura de la columna de pictogrames ha de 
permetre fer-se una primera idea de les diferents 
problematiques o temes presents en cadascun 
deis articles. S'han identifica! 27 qüestions 
que permeten caracteritzar els diferents tipus 
d'entrades i apareixen combinades de diferents 
maneres. El pictograma situat en primer lloc marca 
el tema principal de l'article. En color negre s'han 
marcat els que fan referéncia a accions. 

També en els pictogrames s'ha introdu"rr modifica
cions. Tot i que als referits a ambits tema.tics, 
només se n'ha introdu"il un de nou (polígons 
d'activitat económica i logística) als que provenien 
d'edicions anteriors se'ls ha fet algun afinament gra
fic o d'etiqueta. Segueixen agrupats segons el ma
teixos grans ambits tematics pero també ha estat 
afinat el concepte que els agrupa 0nfraestructures 
de transport, gestió ambiental, etc.). Els pictogra
mes referits a accions han estat modificats, mante
nint alguns deis originaris (legislació, mobilitzacions 
ciutadanes) i introduint-se de nous (plans sectorials). 

Els números de les entrades deis índexs tan refe
rencia al número de l'article on apareixen, no a la 
pagina. 

Les fonts de l'Anuari provenen basicament 
de la llista de correu electrónic [Territori] que al seu 
temps es nodreix d'informacions aparegudes 
als mitjans llistats a l'índex d'aquest !libre. Molts 
articles han necessitat recerca d'informació 
complementaria i de la consulta amb experts 
i professionals, tant d'empreses i administracions, 
com de les universitats o d'organitzacions 
ecologistes i plataformes. 

19 





ANUARI TERRITORIAL 2007 

ABASTAMENT D' AIGUA A L' AREA METROPOLITANA DE BARCELONA 1 

La manca de pluges tant a la tardor com a 
l'hivem de 2006 va suposar que el 15 de 
gener de 2007 els embassaments tinguessin 
les reserves a un 50% de la seva capacitat, 
15 punts menys que mig any enrere. A final 
del mateix mes la situació continuava, i l'A
géncia Catalana de l'Aigua (ACA) va activar 
la fase de prealena per sequera que consis
tia en una campanya de sensibilització per 
a fomentar l'estalvi domeslic de l'aigua. 

A final de man;, el conseller de Medi Am
bient i Habitatge (DMAH), Francesc Bal
tasar (Iniciativa per Catalunya Verds, 
ICY), va considerar que la probabilital 
d'arribar a la fase d 'excepcionalitat -res
triccions en l'ús domestic- a la tardor era 
"només del 5%". Aixi mateix, va afegir 
que les noves dessalinitzadores "faran que 
el 2009 no sigui necessari aplicar el De
cret de sequera". 

El 17 d'abril es va declarar la fase d'excep
cionalitat 1 a la conca del Llobregat. 
Aquest fet implicava disminuir el reg de 
pares i jardins, restringir l'ús d'aigua pota
ble per a neteja de carrer, optimitzar la Uli
litzada per a activitats lúdiques i recluir en 
un 15% la dotació per a conreus. Altra
ment, suposava que tots els municipis de 
més de vint mil habitants -de qualsevol 
conca- haguessin de presentar plans de 
contingencia a l'ACA. 

A la primeria de maig, les pluges van per
metre que les reserves d'aigua a les con
ques internes augmentessin 10 hm1

. Tan
mateix, no es va superar el \lindar de la 
fase d'alerta al Llobregat, situació que, 
posteriorment, es va estendre a la conca 
del Ter i a la de la Muga, entre altres. L'es
tiu va ser,plujós, peró especialment aigúes 
avall dels embassaments, i aixó va provo
car que continués la reducció de reserves 
finsal 41%. 

El mes de novembre la "pitjor sequera de 
la darrera década" provocava que el go
vem prorrogués el Decret de sequera, a íi 
d'agilitar algunes de les obres previstes 

per al període 2007-2009, per un valor 
de 163 MEUR, entre les quals, i per via 
d'urgencia, 23 MEUR es destinaven a ex
treure aigua deis aqúifers de l'Area Metro
politana de Barcelona (AMB). Per altra 
banda, la possibilitat de restriccions es 
datava per al mes de man;. En el cas que 
afectessin la ciutat de Barcelona, el pla de 
contingencia preveía que tinguessin vint
i-quatre hores de durada un, dos o tres 
dies per setmana. 

Polemica per l'ús d e l'aigua 
del Ter 
La sequera va provocar que el cabal mitja 
del Ter a Girona entre desembre ele 2006 
i gener de 2007 fos de 4 m1/s, xifra infe
rior al cabal de manteniment (4,6). 
Aquest fet va aguditzar el debat sobre el 
transvasament del Ter, aprovat el 1959 (8 
m'/s per a Barcelona i 1 m1/s per Girona i 
la Costa Brava), i la necessitat d 'incremen
tar el cabal circulant. Aquesta postura era 
especialment defensada per regants i am
bientalistes. Per exemple, Jordi Aulet, 
president de la Comunitat de Regants del 
Baix Ter, va denunciar que la manca d'ai
gua podia afectar la producció i malmetre 
els fruiters durant diversos anys. En can
vi, Jesús Soler, president del Grup de De
fensa del Ter (GDT), es mostrava esperan
<;at per la posada en marxa de les 
dessalinitzadores. En aquest sentit, la in
auguració el 2009 de la t'LX, 1.-1 Pl:t l'i;,11 1,1 

lt , •BkH ··" [20()(1:51 1 podría recluir el 20% 
de l'aigua que es deriva cap a l'AMB. Les 
obres d'aquesta infraestructura avancen a 
bon ritme i el man; de 2007 es va posar 
en funcionament una planta pilot. amb 
una capacitat d 'abastar dues mil persones. 
Durant cinc mesos es van analitzar tres 
pretractaments: filtració, clarificació i ul
trafiltració amb l'objectiu d'analitzar-ne la 
idoneilat. 

Per la seva banda, l'Ateneu Naturalista de 
Girona va engegar una campanya pera re
clamar el compliment deis cabals mfnims 
i més transparencia per pan de l'ACA. A 
banda de constituir l'Observatori del Ter, 

van dur a terme accions com l'edició de 
dotze mil postals reivindicatives i l'apro
vació de mocions en els plens de munici
pis de Bescanó, Santjuliil de Ramis, Sarria 
de Ter, Torroella de Montgrl, la Cellera i 
Celra. 

El mes d'octubre se sumaven a aquesta re
clamació Convergencia i Unió (CiU) i les 
Joventuts d'Esquerra Republicana de Ca
talunya UERC). Mentre que la fecleració 
nacionalista exigía al govern que concre
tés les mesures pera retornar aigua al riu, 
la quantitat així corn el calendari -consi
deraven que "la solidaritat de les comar
ques gironines havia arribat a límits inac
ceptables"-, les JERC denunciaven que 
l'ACA incomplia cls cabals de manteni
ment. 

A final de novembre Enrie Pardo, regidor 
de Medi Ambiem de Girona (ICV). va fer 
públic el pla de contingencia preparat per 
a la capital del Girones i Salt. Entre altres 
mesures, es considerava la possibilitat d'a
plicar restriccions en cas que s'activés la 
fase 2 del Decret de scquera. Es tractaria 
d 'una mesura voluntaria ja que l'ACA no
més obliga a aquest tipus d'accions en la 
fase d'emerg~ncia. 

La proposta va generar un mum de criti
ques. Per exemple, els grups municipals 
d'ERC deis dos municipis -que formen 
pan deis govems-- se'n van desvincular i 
van coincidir amb CiU i l'Observatori del 
Ter en recordar que si en algun \loe s'ha
vien de fer restriccions era a Barcelona. A 
banda, reclamaven el complimem de la 
Uei del 1959, jaque el cabal a Girona no 
su pera va l'l m 1/s. 

Dies després, el diputat de CiU al Parla
ment i exconseller de Medi Ambient, Ra
mon Espadaler, declarava que "l'única 
manera de garantir que no hi haura res
triccions és amb el transvasament del 
Roine", jaque "refiar-se de la dessa linit
zació, com fa el tripartit, és un error es
trategic". 

• • • 
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✓NECESSITEM L, AIGUA t. 
v }y DEFENSEM EL" TER-ce•· 
Aiuntaínent de T(?RROELLA DE MONTGRí' 

Diversos ajuntamenls van aprovar mocions demananl la reducció del lransvassamenl del Ter a Barcelona. Falo: Alex Tarroja 

L'any es tancava amb l'anunci d'Anna Pa
gans (Partil deis Socialistes de Catalunya, 
PSC), alcaldessa de Girona, que no hi hau
ria talls en el subministramem si no s'acti
vava la fase d 'emergéncia. D'aquesta mane
ra, Pagans desmentía Pardo i anunciava 
com a mesura alternativa la connexió de 
tres pous a la xarxa. 

S'especula amb el transvasament 
del Segre a Barcelona 
El 22 d'abril tots els mitjans es feien resso 
d'una infonnació difosa per l'Agéncia EFE 
segons la qual s'havia encarregat un estudi 
a l'ACA per a estudiar la viabilitat d'un 
transvasament del riu Segre a l'AMB. La in
formació situava aquesta possibilitat en 
l'escenari de 2030 i només per a casos de 
sequera excepcional. Les altematives po
drien ser la connexió entre el riu Segre a 
Oliana i el Cardener o bé construir una ca
nonada que travessés l'Anoia. Aquesta pos
sible transferencia sorgia a partir del Pla de 
regadius 2007-2011 que, amb la construc
ció del < •\',Al S1'<.,\RRA-(j.\11F11,11:, 1231 i la 
moderni tzació del canal d'Urgell, perme
tria obtenir un excedent d'aigua. 

El DMAH, per la seva banda, va decl inar 
realitzar qualsevol tipus de valoració i es va 
limitar a emetre una nota de premsa en la 
qual afirmava: "No existeix cap previsió, ni 
projecte en la planificació h id rológica ni en 
els plans i programes aprovats per pan de 

la Generali tat per portar aigua del Segre 
cap a les conques internes". 

Des de CiU,Josep Amoni Duran i Lleida va 
declarar que "aquest transvasament supo
saria un atemptat contra el món rural i l'e
quilibri territorial" i una mostra de "la de
magogia de ]'esquerra catalana, que no 
volia aigua de l'Ebre, pero beu del Ter i ara 
en vol del Segre". 

A final d'any, en una entrevista concedida a 
Vilaweb TY, Gabriel Borras, director de Pla
nificació de l'ACA afirmava que el Segarra
Garrigues s'havia d'emendre "no només 
com un canal per a usos agraris" i que a 
llarg termini es podría aconseguir un pacte 
entre la Catalunya rural i urbana per a 
abastir de manera puntual l'AMB". 

D'altra banda, el mes de desembre es feia 
públic que la tercera dessalinitzadora se si
tua1ia al terme de Cunit (Baix Penedés) i 
aportaría 20 hm3 a l'AMB tPh~,11 •IP< 'R\ n1-
, l '<11 l 521) 

Alarma per la presencia 
de trihalometans 
La prcsentació el 19 de novembre de !'in
forme La Salut a Barcelona 2006 va causar 
una gran alarma jaque af'irmava que el 8% 
deis abonats de la ciutat de Barcelona con
sumien aigua amb un nivell de trihalome
tans (156,6 micrograms per li tre) per sobre 
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del límit establen per la Unió Europea 
(UE) (150). Aquest fet, a llarg termini , po
dría ser, segons Joan Guix, gerent de l'A
gi!ncia de Salut Pública de Barcelona 
(ASPB), potencialmem cancerigen. 

Aquestes afirmacions van ser contestades 
per les empreses subministradores Agbar 
(Aigües de Barcelona) i ATLL (Aigües Ter
Llobregat). En una nota de premsa, ATLL 
va recordar que "es tracia de l'aigua més 
controlada des del pum de vista sanitari í 
que compleix tots els requeriments". Aixi 
mateix va afegir que havien substitu11 el 
desinfectant -el clor per permanganat- i 
que l'any 2009 es posarien en funciona
ment nous tractamems com l'osmosí inver
sa a la potabili tzadora de Sant Joan Despí. 
Aquests tractamems pretenen contrarestar 
els efectes de la salinització ele l'aigua de les 
mines de Súria i Sallent. 

Dos dies després els responsables de 
l'ASPB van rectificar i van aclarir que "els 
barems de la UE són molt baixos i que, en
cara que se sobrepassessín deu vegades, 
l'aigua continuaría essent apta per al con
sum". Així mateix van demanar "perdó per 
!'alarma provocada". A nivel! polític, la re
gidora responsable ele l'ASPB, Isabel Ribas 
(ICV) va posar el seu carrec "a clisposició 
ele !'alcalde" mentre que CiU i el Partil Po
pular (PP) van demanar-ne, sense exil, la 
dímissió. 

Altres agents com el Gremi de Restauradors 
van expressar la seva indignació: "No es po
den fer unes af'innacions alannistes i l'ende
ma dir que no passa res", mentre que la Fe
deració d'Associacions de Veins de Barcelona 
(FAVB) demanava més transparencia en la 
gestió ambiental i la creació d'indicadors pú
blics 1am per a la qualitat de l'aigua com de 
contaminació almosferica i acústica. 

Més informació 
\\Ww.asph c:ll 
www.a1cncu1uturalh1a.,1rg 
www.,.u 11 ~-.u 
w\.\w.grncat .c:.11/ata 

AUV-MMM 
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El consum d'elecuicitat a la ciutat de Barce
lona representa un 15,5% del consum total 
de Catalunya i un 3.1 % del consum de l'Es-
1a1 espanyol. Aquesta gran demanda propi
cia una xarxa eléctrica molt atapelda amb 
un elevat risc de cuncircuits. L'anomenat 
Pla Tramuntana de Fecsa-Endesa, creal per 
a localitzar la inversió en la construcció de 
subestacions entre els anys 2004 i 2008 en 
el Lenitori catalá, no s'estava complint se
gons les previsions de la companyia. De les 
39 noves subestacions que s'havien de 
construir, 23 a la provincia de Barcelona, 
tan sois n'havien entrat en funcionament 
unes 20, 6 estaven en construcció i les 13 
restants, pendents d'execució. 

Pel que feia a les inversions a la xarxa de 
distribució de Catalunya, protagonitzades 
per la companyia REE, havien incremental 
considerablement, passant del 4,5% durant 
el periode 2001 a 2003 al 14% a panir del 
2004; 101 i així, aquestes inversions no eren 
suficients per a cobrir el deficit i la proble
mática de la xarxa electrica catalana. 

Apagada electrica a Barcelona 
El 23 de julio( cap a les onze del rnati, bona 
pan de Barcelona es quedava a les fosques. 
Un cable de llO kW de la linia Collblanc-

Detall de la subestació electrica de Colblanc Foto: Alex Tarroja 

ABASTAMENT D'ENERGIA A BARCELONA 2 

Can Jardf 4 queia sobre les instal-lacions de 
220 kW de la subestació de Collblanc (Hos
pitalet de Llobregat) i provocava un cuncir
cuit. Aquest fou alimental pel cable de 220 
kW que unia les subestacions de Sant Adriá, 
Maragall, Urgell i Collblanc. Com a conse
qüencia d'aquest pas de corrent de defecte 
pel cable de 220 kW es produia un incendi 
a les instal-lacions de 220 kW de la subesta
ció de Maragall. El cable de 110 kW que s'
havia trencal era el que sonia de ('última to
rre prevista per a soterrar del pla urbanístic 
1\ \~JA l)J H.-\R( l-1 >:,.•\-C·\UFEC lbi'll • ,l L~ l •l 

LI C1l,RI-< ,Al) l 1 ·B]. 

L'Ajumamem de Barcelona activava imme
diatamem el pla especlfic d'emergéncia mu
nicipal per manca de subministramem 
eléctric que involucrava la Guardia Urbana 
(500 agents). Serveis Urbans i Manteni
mem, Bombers i Emergencies Socials i 
SEM, entre altres. Tots aquests serveis tre
ba\laven de manera coordinada amb la Ge
neralital, especialmem amb els Mossos 
d'Esquadra (300 agents). • 

Ferrocarrils de la Generalitat (FGC), grácies 
a una linia propia d'alimemació eléctrica, 
oferia el 50% del servei de la línia Barcelo
na-Valles, i el Metro de Barcelona quedava 

aturat 15 minuts i restablia el se1vei en con
nectar-se a altres subcentrals eléctriques. 
Pel que feia als serveis hospitalaris, es des
programaven l.299 intervencions. 

Al voltant de la una del migdia, el submi
nistrament elecuic quedava restablen en al
gunes zones de la ciutal. Segons declara
cions de Fecsa-Endesa i de REE, la 
reparació deis danys produ!LS a la subesta
ció de Maragall (que afectava 80.000 velns 
deis clistrictes de Sant Man!, Sam Andreu, 
Hona-Guinardó i Gracia) es podría allargar 
setrnanes. Serien 40 grups electrogens els 
qui donarien servei a aques1s clienLS. Pel 
que feia als 30.000 clients que depenien de 
la subestació d'Urgell (dis1ric1es de l'Eixam
ple i Sarria-Sant Gcrvasi), recuperaven el 
servei l'endema mateix. 

A les 24 hores de l'incident, la companyia 
Fecsa-Endesa havia mobilitzat recursos i 
equips propis: 134 grups electrogens, dues 
subestacions mobils, 70 km de cable de xar
xa de mitja tensió i el supon de 700 técnics. 
També posava a disposició deis seus clients 
tots els centres d'inforrnació que tenia a Bar
celona, així com dues linies cl'atenció telefó
nica directa i un lloc web específic. 

El nombre d'afectaLS arriba a la xifra de 
350.000 abonats. Un parell de dies més 1ard, 
encara restaven afectats 10.000 barcelonins. 
El 10 cl'agost quedaven en funcionament 74 
grups electrogens deis 156 que s'havien ins
tal-lat finalmem a la ciutat. Pero la rnajoria de 
generadors desconnectats continuaven als 
carrers de la ciutat, ja que es tractava d'un 
procedimem lent. Deu dies més tard es des
connectaven la resta de generadors que que
daven i que mamenien el subministramem 
electric al districte d'Hona-Guinardó. Les 
previsions indicaven que la subestació de 
220 kW de Maragall no estarla totalment re
parada flllS a final de febrer de 2008. 

El 22 d'agost, un altre inciclent a la xarxa 
electrica deixava sense Hum duram una ho
ra i mitja l. 400 abonats del districte de 
Grácia a Barcelona. 

• 
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Obres de reparació de la subestació electrica de Maragall Foto: Alex Tarroja 

Comerciants i polítics reclamen 
responsabilitats i indemnitzacions 
Els comerciams i botiguers foren una de les 
moltes parts afectades per !'apagada. La fal
ta de subministramem eléctric, en molts 
negocis equivalgué a quedar-se sense acti
vitat i per a tots ells representa perdues 
economiques. La Confederació de Comer~ 
de Catalunya (CCC) i el Consell de Gremis 
(CG) iniciaven el procés de valoració de 
danys i perjudicis i anunciaven que recla
marien a les companyies eléctriques i a les 
administracions públiques. També alguns 
deis ciutadans afectats es manifestaven 
amb una cassolada contra la companyia 
Fecsa-Endesa. 

El mateix día, el Govem obria un expedient 
informatiu per coneixer les causes de l'inci
dent, a panir de la resolució del qual reda
maria les responsabilitats adients sobre les 
empreses subministradores. 

L'Ajuntament de Barcelona i el Col-legi d'Ad
vocats, ates el gran nombre d'afectats que re
querien una orientació rapida i especialitza
da, creaven el Servei d'Orientació Jurtdica 
per mitjá del qual s'oriemava els ciutadans 
sobre els drets que els assistien. 

Diverses associacions es mobilitzaren rapi
dament. El Col•lectiu Ronda impulsava 
una plataforma d 'afectats que va acabar te
nint uns 1.000 adherits, deis quals en re
presenta legalmem 500. L'entitat Pimec 
Comen; lliurava als seus comer~os asso
ciats de Barcelona i de l'Hospitalet de Llo
bregat un fo1mulari per tal que estimessin 
de la manera més objectiva possible els 
danys i perjudicis ocasionats per l'apagada 
electrica. L'Associació d'Usuaris de Serveis 
Bancaris (Ausbanc) i l'Organització de 
Consumidors i Usuaris (OCU) anunciaven 
que emprendrien accions legals contra Fec-

sa-Endesa per tal d'establir la responsabili
tat i les indemnitzacions . 

El president de la Generalitat, José Montilla 
(Panit deis Socialistes de Catalunya-PSC), es 
reunía amb el president de REE, Luis Atien
za, i el conseller delegal d'Endesa, Rafael 
Miranda, per aclarir els fets. Després de les 
versions contradictóries per pan de Fecsa
Endesa i REE, de la reunió es desprenia que, 
tal com ja s'havia anunciat, un expedient in
formatiu estudiaría quina empresa n'era la 
responsable. 

Quatre dies després de !'apagada, Fecsa co
menc;:ava a pagar les indemnitzacions als par
ticulars afectats. Aquestes oscil-laven entre 
els 60 i els 300 € en fundó de les hores d'in
terrupció del subministramem electric i el 
nombre d'habitants. Per als comer~os, nego
cis i empreses, es faria una atenció persona
litzada. Malgrat tot, una gran pan de les as
sociacions mobilitzades no estaven d'acord 

Detall de la subestació eleclrica de Maragall Foto: Álex Tarroja 
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amb aquestes indemnitzacions, que qualifi
caven de ridicules. 

A final d'agost, !'Agencia Catalana del Con
sum havía atés 11.144 consultes deis afectats 
per !'apagada i havía tramitat 332 reclama
cions. 

Pel que feia a l'cxpedient infom1atiu oben 
arran de !'apagada, la Direcció General d'E
nergia i Mines (DGEM) elaborava un infor
me que hauria de delimitar els fets que van 
succeir en toles les instal-lacions afectades 
per l'incident i determinar-ne les causes. 
Analitzava, entre altres aspectes, la caiguda 
del cable de l 10 kW de la línia Collblanc
Can Jardí 4 sobre l'embarrat de 220 kW de 
la subestació de Collblanc, aixl com el fun
cionament de les proteccions de 220 kW a la 
mateixa subestació. 

A llnal d'agost practicament ja estava resta
bien el servei. Els dos transformadors de Ma
ragall funcionaven, s'havía reposat el servei 
del cable de Badalona -el 14 d'agost- i el 
d'Urgell -el 30 d'agost- i es treballava en la 
connexió deis dos transfomiadors a través 
d'un canal d'alimemació entre Urgell i Bada
lona, perqué si un deis dos fallava es podría 
donar continuitat des de Badalona passant 
per Maragall per a alimentar Urgell. El con
seller de !'Interior, Joan Saura, informa va que 
Fecsa-Endesa havia tancat acords amb 
17.000 usuaris afectats. Pero per als corner
~os i empreses la vía era més lenta perqué, en 
un primer intem, es pretenia que es posessin 
d'acord els périts de l'establimem amb els de 
Fecsa-Endesa abans que els afectats decidis
sin optar per la vía arbitral oberta per la Ge
neralitat o recórrer a la judicial. 

El 27 de setembre l'Ajuntament donava a 
conéixer l'expedient informatiu, pero 
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Ve'ins lallanl l'avinguda Meridiana la segona nil d'apagada Folo: Alex Tarroja 

aquest no treta conclus1ons, es hrmtava a 
assenyalar la versió deis fets de cada com
panyia, a culpar-les totes dues i a exigir-los 
el pagament de 360.000 € en concepte de 
pe1Jud1c1s. l,n cop vistos els mformes. es 
decidia que la mformac1ó fac1litada era m
suficient pera poder detenmnar amb exac
mud les causes de l'inc1clcnt i es dcmanava 
a la Generahtat que completés la inves1iga
ció. El dictamen que emetria la CNE no 
undria caracter sancionador, pero si que 
míluiria en la dec1s1ó que finalment pren
gués la Generahtat 1 el Mmisteri d'lndús
tna, Turisme 1 Comer~. 

Finalment, el 4 d'octubre el Consell d'Ad
ministrac1ó de la CNE aprovava un mforme 
técnic que atnbuia a Fecsa-Endesa dos deis 
set inc1dents que van provocar ]'apagada, 1 
responsabd1tzava REE deis cinc mcidents 
restants. A f-ecsa-Endesa li atribula la cat
guda del cable de m11Jana 1ens16 a Coll
blanc pel -;cu mal es1a1 1 a REE la fallada de 
les protecc1ons entre les subestacions de 
Collblanc i Urgell i Maragall i Badalona, les 
fallades en l'a11Iament del cable de 220 kW 
entre Urgell I Maragall I el fet que la mfraes
tructura de transpon d·a1ta tensió no esu
gués preparada per a donar una resposta 
prou ritp1da a la cris1. 

Amb aquest mforme, la DGH-1 del Depar
tament dTconom1a I Fmances final11zava 
cls dos cxpedients mformatius. Rcsolia, 
d'una banda. que el cable de 110 kW pro
pietat de f-ecsa-Endesa que sobre"º'ª"ª la 
subestac1ó de Collblanc estava malmés per 
manca d'un mantemmcnt adequat, 1 de !'al-

tra, que el cable de 220 kW que hav1a pro
vocat I'mcendt a la subestactó de Maragall. 
propietat de REE, Lambé tenia una situació 
precana per manca de mantemment de les 
ca1xes cross bondmg, la functó de les quals 
és posar en contacte amb el terra les capes 
de protecció mecamca del cable. La coinci
déncia de les dues situacions fou la que 
descncadená el tal! de subm1ntstrament 
electnc. Finalment concloia amb la reco
manac1ó d'obrir un expedient sancionador 
a totes dues empreses. 

A m11pn novembre, la DGEM obna un ex
ped1ent sancionador a Fecsa-Endesa i un 
altre a REE per manca de subm1mstrament 
eléctnc a l'area de Barcelona del 23 al 25 de 
julio] En aquest cas la 1le1 electnca pre\•eia 
sancions de fins a 30 MEUR s·acabava 
l'any amb !'obertura del periode d'al-Iega
c1ons a aquest expedient. 

Xarxa electrica precaria 
El Col leg¡ d'Engmyers lndustnals assegu
rava que !'apagada clectrica posava de ma
mfcst la precarictat de la xarxa eléctrica. 
Mamfesta\'en que m REE m Fecsa-Endesa 
in\'ert1en a Catalunya I que les estacions de 
REE eren defic1cnts. Al•legaven que una 
geslló de proximital faria més visible la rc
al11at deis problemes. fent referencia a la 
suprcss16 el 2001 del Centro de Control 
Eléctnco de RE[ a Barcelona, que es va 
ccntralitzar a Madnd. Per la seva banda, el 
prcs1dent de REE. Luis Atienza, desvincu
lava l'accident produit de I'csfor<; inversor 
que hav1a fet aquesta empresa Paral•lela
mcnt, tots els partns polítícs comctdien a 
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reclamar a Manuel Pizarro més invers1ons a 
la xarxa el~ctnca catalana 

En una compareixen~a al Parlament, el di
putat del PSC.Jordi Tcrrades, malgrat reco
neixer que les inversions havien incremen
tal els darrers anys. deixava ciar que no 
eren sufic1ents, que el s1s1ema era obsolet 1 
que h1 mancava el mantemment, 1 afegia 
que la responsabilitat de tot plegat era de 
les empre~s d1stribu1dores En aquest ,;cn
lll. el conscller d'Econom1a. Antom Cas
tells. mamfestava la neccssttat de controlar 
les inspecc1ons que íc1en les emprescs i 
d'establir mecanismes 1 dispositius de re
scr"a en aquestes situac1ons. 1 ins1s11a que 
caha un refon;ament deis plans d'emergen
cia. Per aquest mouu el Govem porta al 
Parlament, a final de setembre, un proJecte 
de llei de garanua de subministramem 
electric que tema com a obJecuu garanllr 
una doble ahmentació a través de la conne
x1ó del cltem a dues subcstacions i establir 
unes cond1c1ons per tal que l'Administració 
controlés les mspecc1ons de la xarxa que la 
1le1 obligava que les companyies fessin . 

D'altra banda, l'Ajuntamem de Barcelona te
nia previst rcvtsar els convems signats amb 
Fecsa-Endesa referents a la d1Slribuc1ó del 
servei eléctnc a la ciutat de Barcelona 1 la se
va a.rea metropolitana. Hereu explicava que 
Jª s'havien mic1at les converses amb la com
panyia per a desenvolupar un pla de xoc 
amb noves mversions per a millorar la m
fraestructura. 

Apagada a !'Hospital de la Val! 
d'Hebron 
El 21 de setembre a la matmada, un incen
dt a !'Hospital de la Vall d'l lebron afectava 
un deis grups electrogens del centre I va 
provocar una apagada a l'ed1fic1 pnnc1pal. 
Quinze dotactons de bombers s'h1 traslla
daven 1 proporcionaven un grup elcctro
gen. Només es van traslladar a d'altres cen
tres els malalts més crll1cs. 1 a dos quans de 
\'UH del mati Fecsa-Endesa ponava els seus 
propis generadors. 

Una setmana més tard Jª s'havia tornat a la 
normalitat assislencial S'ha\'1en dut a 1erme 
les 60 opcractons que es van haver de can
cel-lar i s'hav1cn reprogmm,11 les 1.400 con
suhes extemcs, també anul lades a causa de 
!'apagada 

ABR 

Més informació 
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LA CULTURA DEL NO I L'APAGADA DE BARCELONA 

Ecologistes de Catalunya 
Les diferents informacions i tertúlies que s'han 

produit al voltant de la gran apagada de Barcelona 

han posat de relleu el desconeixement técnic 

de la societat quant a qüestions energétiques. 

S'ha parfat de mala sort, atzar; poca inversió i fins 

i tot algun polític sense coneixements técnics 

ni vergonya ha dit que la culpa era de la "cultura 

del no" que s'ha instal-lat a la nostra societat, 

posant com a exemple la oposic16 a la construcció 

de la línia d'alta tensió. Pero a ningú se Ji ha passat 

pe/ cap que es tractés d'una qüestió inherent 

a /'actual sistema centralitzat de producció 

eléctrica. 

És evident que, com sempre, e/s senyors que 

critiquen l'anomenada "cultura del no" no s'han 

dignat a 1/egir ni un sol deis nostres arguments. 

El model eléctric actual esta basat en un consum 

en constant augment i en infraestructures 

de generació de grans dimensions allunyades 

deis punts de consum. Aix6 fa que siguin 

necessaries grans línies de transport eléctric. 

La xarxa de transport porta l'e/ectricitat a malta 

alta tensió (220 i 400 Kv) des de les grans 

plantes generadores fins les subestacions 

de transformació a on es redueix la seva tensió 

a voltatges inferiors. A partir d'aquest moment 

és la xarxa de distribució la que s 'encarrega 

del subministrament fins els punts de consum 

doméstics i industrials. 

La oposició a la MA T i el canvi de model 

de producció i consum energétic 

Evidentment, aquest model centralitzat és molt 

sensible a problemes técnics en qualsevol 

de les seves fases. De fet, el risc de caiguda 

del sistema (apagada) augmenta en relació 

directa a les distancies que ha de recórrer 

el 1/um. La gran apagada que esta afectant 

Barcelona n'és una prava fefaent. 

Davant d'aquesta situació, la federació 

Ecologistes de Catalunya, fa anys que demana un 

canvi de model i, en conseqüéncia, s'oposa 

a la construcció de la línia de molt alta tensió entre 

e/s estats espanyol i francés. L'actual situació 

energética global (esgotament deis combustibles 

fóssilsJ i el problema del canvi climatic (emissions 

de CO2) exigeixen un canvi radical de model 

energétic i la construcció de la MAT només 

contribuira a perpetuar la situació actual 

de centralització -i poca seguretat en el 

subministrament- i dependencia de les fonts 

fóssils -i els seus impactes ambientals. 

La gestió de la demanda i la mi/lora 

de !'eficiencia energética són, sens dubte, 

el primer pas. La progressiva i total substitució 

de les fonts energétiques no renovables, brutes 

i peri/loses perles netes i renovables, el segon. 

Paral·lelament el model eléctric ha de 

descentralitzar-se reduint al maxim e/s impactes 

a l'entorn i a/hora garantint el subministrament. 

La generació distribuida o microgeneració 

es la única alternativa que cal considerar i a més 

presenta avantatges considerables. 

La generació distribuida pot garantir la qualitat del 

subministrament i el menor impacte ambiental 

La Generació Distribuida (GD) és la generació 

d'electricitat mitjanc;ant instal·lacions que són 

suficientment petites en relació a les grans 

centrals de generació, de forma que es puguin 

connectar en qualsevol punt d'un sistema 

eléctric. Aquestes tecnologies no requereixen 

una xarxa de transport eléctric a alta tensió. 

Dit amb a/tres paraules: contrariament a la 

generació centralitzada, la generació distribuida 

es basa en un mallat de petites instal·lacions 

generadores interconnectades per una xarxa 

eléctrica de distribució -no de transport a malta 

alta tensió MAT- que permeten subministrar 

electricitat d'una manera fiable ja que en cas 

de fallada d'algun deis elements del sistema de 

generació o distribució, qualsevol altre el pot 

substituir. Fent un símil podríem dir que és com 

el mallat d'ordinadors que configuren intemet. 

lmaginem que a Barcelona hi haguessin hagut 

centenars de petites instal-lacions de producció 

eléctrica en diferents punts de la ciutat 

interconnectades entre sí i entre els consumidors 
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finals i ens sera facil veure com no hi hauria 

hagut una apagada com aquesta (veure quadre). 

Les experiencies a Dinamarca (el 60% de les llars 

reben el subministrament de calefacció 

comunitaria) i Holanda (l'ús de la 

microcogeneració abasta el 52% de l'electrícitat 

generada) mostren la realitat deis beneficis 

de /la GD. Especialistes com /'OFGEM-OTI 

afirmen que un 40% de la demanda pot ser 

coberta perla GD. Entitats com Greenpeace 

afirma que una "enorme" part de la demanda 

hauna de satisfer-se amb la GD. 

El Pla de /'Energía a Catalunya 2006-2015 

i la generació distribuida 

I aquesta opció esta prevista al Pla de /'Energía de 

Catalunya? Dones no, s'esmenta una sola vegada 

per justificar l'augment de la cogeneracíó en 

empreses. Per contra, es parla de construir noves 

grans centrals de producció eléctrica que 

consumeixen combustibles /óssi/s i provocaran 

la duplicacíó de les emissions permeses pe/ 

protocol de Kyoto l'any 2015 i que seguira sense 

garantir un submínístrament electric de qua/ftat als 

ciutadans. 

Barcelona amb generació distribuida 

Seria possible actuatment una Barcelona amb 

generació distribuida? És evident que sí, jaque 

les tecnologies existeixen. La major part deis 

habitatges es podrien abastir electricament si 

utilítzéssím la superficie del terrat per a instal·lar

hi plaques solars fotovoltaíques per a la 

produccíó d'electrícitat i disposessín de sistemes 

d'emmagatzematge d'electricítat pera les hores 

de menys producció. Aquest hauría de ser 

la infraestructura basíca que després s 'haura 

de complementar. Per exemple, els hospítals, 

biblioteques, edific1s municipals, etc. podrien 

disposar de petits motors de cogeneració que 

funcionessin amb gas i que aprofitessin la calor 

residual pera la calefacció. El port de Barcelona 

i a/tres zones industrials de la ciutat podrien tenir 

petits pares eó/ics i hí podría haver petites 

centrals distribuides en /loes estrategics 

de la ciutat per subministrar la poténcia 
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necessaria pera infraestructures com trens 

i metro. lnstal·lacions com els semafors o algun 

tipus d'enllumenat podrien funcionar amb 

plaques fotovoltaiques própies i algun sistema 

d'emmagatzematge. 

A més 1/arg termini, es podrien tenir centrals 

fotovoltaiques de producció d'hidrogen a través 

de l'hidrólisi. Aixó permetria abastir e/s habitatges 

a través de les anomenades cel·lutes 

de combustible que converteixen l'hidrogen 

en electricitat i podrien alimentar cotxes 

, autobusos que funcionessin amb hídrogen 

sense emetre CO2. 

Avantatges de la generació distribuida 

-Augmenta la fiabilitat i seguretat de la xarxa. 

La multíplicitat de punts de generació, la seva 

proximitat als punts de consum I el dens ma/lat 

de ta xarxa eléctrica tan que els fluxos eléctrics 

no es transportin 1/uny i siguin gestionables sense 

complicacions i per altra part la capacitat de 

subministrar localment les demandes suav,tza 

les puntes de demanda evitant la saturació del 

sistema. 

- Mi/lora considerablement l'eficiéncia ja que 

s'eliminen les pérdues própies de la 

transformació , el transport a /largues 

distancies. 

- És molt més adaptable als aven9os técnics. 

És molt més facil implementar aquests 

aven<;os en petites instal·lacions, més 

modulars, que en les grans infraestructures 

própies del model actual centralitzat. 

- Dóna /loe a un mercat basat en la competencia 

real procurant tarifes més económiques, 

serveis més acurats i possibilitan'a la lliure 

elecció de proveidors. De fet, al sí de la UE ja 

s'esta debatent sobre aquesta qüestíó 

(http://www. euroactiv. comlen/energy) 

- Possibilita l'acces a la generac,ó d'energia 

eléctrica a la ciutadania. Associacions de 

vei'ns, cooperatíves, ajuntaments, petites 

empreses, ... passarien a ser submm,stradors. 

A tal/ d'exemple, e/s ajuntaments no ca/dría 
27 
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que eixuguessin el seu déficit permetent la 

urbanització insostenible del municipi. L'accés 

a !'energía (considerada com a un dret de les 

persones) es veuria garantit ja que passaria 

de ser un hostatge en mans de grans 

empreses a ser un bé de 1/iure disposició. 

- Aquest sistema més comunitari incidiría en un 

canvi d'actituds socia/s que procuraría un 

augment de /'esta/vi i un ús més eficient. La 

proximitat i el coneixement popular del que és 

la generació i la distribució eléctrica acce/eraria 

l'adquisició d'una nova cultura de /'energía. 

- Les afectacions a l'entorn derivades de la 

micro-generació són practicament nul·les el 

que significa que tindria una gran acceptació 

perla població afectada. 

Els desavantatges del model eléctric centralitzat 

ens ha portat a /'actual model eléctric el qua/ 

presenta una serie d'importants inconvenients 

des del punt de vista estructural que suposa la 

centralització (no analitzarem aquí aspectes com 

la gestió de la demanda, eficiencia o ús de fonts 

renovables). 

- És molt ineficient, només el transport eléctric 

comporta unes pérdues del 10% tant en les 

fases de transformació com en el propi 

transport. 

- És insegur }a que és molt difícil administrar 

grans fluxos d'electricitat com e/s que es 

produeixen en el mercat únic europeu. El risc 

de caiguda del sistema (apagada) augmenta 

en relació directa a les distancies que ha de 

recórrer el 1/um. 

- És poc fiable, ja que com la generació i el 

transport es concentren en poques 

infraestructures qua/sevol accident o avaria 

deixa tora de servei elements imprescindibles 

per garantir el subministrament. Aixó 

comporta el desdoblament, per si de cas, 

tant de plantes de generació com de línies de 

transport. 

- No ha permés e/s beneficis d'un mercal únic 

europeu. Contrariament a les expectatives 
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que s'havien creat, el desenvolupament 

d'una gran xarxa eléctrica a on e/s sistemes 

electrics deis paisos membres 

s 'interconnecten només ha servit perqué les 

empreses eléctriques es fusionin entre si 

donant /loe a grans multinacionals que de fet 

actuen com a monopolis impedint la mi/lora 

de la qualitat deis serveis oferts i el 

manteniment d'unes tarifes electriques que 

no han baixat. La creixent preocupació a la 

Unió Europea per la seguretat deis 

subministraments i per la instauració d'una 

competencia real al mercat eléctric europeu 

estan perfilant la Generació Distribuida com 

/'alternativa a desenvo/upar. 

- Sense tenir en compte les centrals de 

generació, /es grans línies de transport i 

estacions transformadores causen 

afectacions de gran transcendencia }a que 

afecten una superficie molt extensa i un gran 

nombre d'habitants. 

- Económiques com /es devaluacions 

patrimonials de les propietats afectades, la 

incidencia negativa sobre activitats incipients 

(turisme cultural, rural, etc), i e/s danys 

económiques als municipis. 

- Paisatgística. No només la relacionada amb 

la pérdua económica que suposa el 

deteriorament de paisatges que serien un 

reclam turístic, sinó també per la pérdua que 

suposa peral patrimoni col·lectiu la 

transformació d'uns indrets que són en 

realitat referents identitaris. 

- Risc per a la salut humana i animal ocasional 

per l'exposició a camps electromagnetics, 

ozó i emissions sonares de baixa intensitat 

(leucemia infantil i Juvenil, trastorns de la son, 

trastorns auditius .... ) 

- Ecológica, actuant com a barrera que 

fragmenta e/s habitats naturals i com a 

obstacle contra el que col·lisionen un nombre 

important d'aus. 

24 de juliol de 2007 
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ABOGADOR DE LA VALL DE CAMARASA (GIMENELLS I EL PLA DE LA FONT) 3 

A principi de maig, !'empresa Xaviker, 
S.L. d'Almacelles va presentar al consisto
ri de Gimenells i el Pla de la Fom el pro
jecte de construcció d'una planta de trac
tament de residus, una de compostatge i 
un abocador, que en conjunt hauria 
d'afectar un LOLa l de 68 ha de la Vall de 
Camarasa, una zona rura l emre els muni
cipis de Gimenells i el Pla de la Fom, Al
macelles, Sucs i Raimat, situats a l'extrem 
oest del Segria. El cost total de !'obra esta 
pressupostada en uns 58 MEUR i es pre
veu el tractament de fins a 1.500 tones 
diaries de materia organica i residus sOlids 
urbans per "donar servei a una població 
d'uns dos milions d'habitants, ubicada a 
Barcelona i la seva area metropolitana", 
segons declaracions deis grups politics 
que coneixien la redacció del projecte. 

La mobilització contra l'abocador 
El mateix mes de maig, es va concretar la 
formació d'una plataforma ciutadana, "Se
gría Net. Salvem la Val! de Camarasa", 
que aglutina els secLOrs populars de la zo
na afectada, i també es van iniciar les prí
meres protestes a Gimenells i el Pla de la 
Font amb una caminada popular i la lec
tura d'un manifest. En aquest manifest es 
posava emfasi en la desencertada ubicació 
del macroabocador des d'un punt de vis
ta paisatgístic, ja que es denuncia va que 
afectaría un paratge natural de gran valor 

ecolOgic; s'al-legaven, també, raons eco
nOmiques, ates que es destruiría una zona 
d'importam producció agrícola, i raons de 
reciclatge i proximitat, i entenien que la 
solució passa per politiques reduccionis
tes de residus i del corresponent tracta
ment ecolOgic, i per la ubicació deis abo
cadors a prop de les zones que generín 
aquests residus. En aquest sentit recorda
ven que bona pan deis projectes d'aboca
dors es volien ubicar a les comarques de 
Lleida, fet que segons la plataforma con
vertiría aquest territori "en el gran aboca
dor de Catalunya". 

A més d'aixO, la plataforma denunciava 
que el projecte preveía construir l'aboca
dor "paret per paret" d'un pantil en cons
Lrucció que ha de subministrar aigua de 
boca a la població de Gimenells i d'un 
col-lecLOr del canal d'Aragó i Catalunya, 
que desemboca al riu Cinca, amb el con
segúent períll de contaminació de les 
aigúes. En aquesta mateixa direcció apun
ten altres fonts consultades de la Univer
sitat de Lleida (UDL) que infonnen que 
falta !'informe hidrogeolOgic que estudil 
l'adequació deis terrenys i la no-contami
nació de zones properes. 

Recolzament polític 
El 22 de juny, tots els grups de la Diputa
ció de Lleida van aprovar per unanimitat 

Perspectiva de la van de Camarasa. on es preveo localilzar l'abocador. Folo: Alex Tarroja 

una moció presentada per !'alcalde de Gi
menells, José Manuel Pardos, del partil 
Ciutadans de Catalunya (C's), argumen
tan! que el Segria ja disposa de les 
instal-lacions adients per a atendre la de
manda de la població. 

A mitjan julio!, l'ajumament d'Almacelles 
va aprovar una moció contra l'abocador i 
la planta de compostatge assumint com a 
prOpies les al-legacions presemades per la 
plataforma Segria Net, es va negar a la ins
tal-lació de qualsevol abocador a la co
marca, va declarar el complex com a acti
vítat no considerada d'imeres públic i va 
instar el Departamem de Medi Ambiem i 
Habitatge (DMAH) a "realitzar consultes a 
les persones, institucions i administra
cions previsiblement afectades, amb rela
ció a !'impacte ambiental". 

El procés s'encalla 
A principi d'agost l'Ajuntamem de Gime
nells va tancar de manera definitiva l'ex
pedient del projecte al-legam manca de 
documemació, i va donar dos mesos de 
termini a !'empresa promotora perque 
presentés recursos a aquest tancamem. 
tot i que aixO no paralitzava el projecte 
definitivament perque !'empresa podia 
tornar a presentar la documemació. A la 
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Pinlades contra l'abocador a l'antiga caserna de la Gwrdia Civil de Gimeoells. Foto: Alex Tarroja 

vegada, el consistori va engegar el procés 
per a modificar les normes urbanistiques 
del municipi que impedirien una instal-la
ció com la projectada. L'aprovació o dene
gació de la modificació per pan de la Co
missió Territorial d'Urbanisme de Lleida 
(CTUL) restava a !'espera de !'informe que 
havia d'emetre el Depanament de Medi 
Ambiem i Habitatge (DMAH). Al seu torn, 
!'Agencia de Rcsidus de Catalunya (ARC), 
depenent del mateix Departament, en un 
comunical de premsa, considerava que el 

projecte no s'adequava al procedimem de 
gestió de residus municipals establert al 
Pla territorial sectorial d'infraestructures 
de Catalunya perque estava sobredimen
sionat respecte al terriLOri al qual hauria de 
prestar servei. 

En relació amb la problemalica mediam
biemal, a principi d'octubre, Gimenells va 
acollir la l. Jornada Ecológica i Reivindica
tiva, emorn de la qua! es conslitui la Fede
ració de Plataformes de les Terres de Po-
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nent integrada per col-lectius i associacions 
amiabocadors de Lleida, que signa el Mani
fest per la defensa de les Terres de Ponent. 

Al novembre, pero, l'Ajuntamem de Gime
nells va tenir coneixement per via judicial 
que !'empresa Xaviker, S.L. havia presentat 
un contenciós administratiu contra el con
sistori per haver infom1a1 negalivamem so
bre l'expediem del projecte i va adduir fal
la de documemació i denegació del 
cenificat de compalibilital urbanlstica te
nint en compte el D1cR1 1 1.1.1.1 1/2007. N 16 
DI \1.-\Rc, 1)[ \11''-l RI·'- t R<,l '-f' I·, \l.-\11-.RI,\ l R-

1\.\Nhnc _., [5tll, segons el qual el projecte no 
reunía els requisits d'obligat compliment. 
Per lOl aixo s'engega un procés que a prin
cipi d 'any es trobava en vies de solució per 
via administrativa i judicial, que va paralit
zar momentaniament 1am la negativa a la 
construcció com la seva adequació. 

Més informació 

almacdks.dJI nc·t 
dcknsadchnnton.blogspot com 

ABV 

,•s. yout ubi: .c,Hn/\v,Hlh ?v=_IMvo2uJ_zcl\1 
www11xcn:i.,,r~not1c1csf'cat=2-+ 
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AERODROM DE CALAF-SALLAVINERA (SANT PERE SALLAVINERA) 4 

L'aerodrom de Calaf-Sallavinera, situat ín
tegrament al municipi de Sant Pere Sallavi
nera (Anoia), i amb una superfície de l ,71 
ha, va néixer l'any 1964 per promoció pri
vada, pero amb el pas deis anys les instal-la
cions es van anar degradant i l'activilat es va 
anar reduint fins a comptar tan sois una 
cinquantena d'operacions l'any. L'aerodrom 
estava catalogat com a aerodrom auxiliar 
pel Pla d'aeroports, aprovat per Acord de 
Govem de 26 d'agost de 2003. L'any 2007 
la Generalitat tenia previst expropiar la ins
tal-lació i invertir 2 MEUR pera l'adequació 
de la pista, que s'havia d'adaptar a\s reque
riments tecnics necessaris per a poder tre
ballar en \'extinció d'incendis. 

Aprovació del Pla director 
El Diari Oficial de la Generalitat de Catalun
ya (DOGC) va publicar a la seva edició de 
l'l I d'abril de 2007 (núm. 4.859) l'ordre 
PT0/81/2007, de 28 de man:;, per la qua! 
s'aprovava el Pla director de l'aerodrom de 
Calaf-Sallavinera. 

El Pla d irect0r proposava que a més de do
nar supon auxiliar a tasques aeries d'extin
ció d'incendis, tal com establía el Pi ,1 p' 11 -

Pista de 1·aer0drorn de Gataf-Sallavinera. Foto: Alex Tarroja 

~, ,,~ ,Rr-"' C-11.11.1 's\.1 l 11 <lJ , l'aerodrom íos 
capa<; de donar supon a l'activitat d'aviació 
esportiva, i en particular a de formació. A 
més, el Pla director ampliava la zona de ser
vei de l'aerodrom fins a 16,60 ha, de les 
quals 14,78 corresponien al subsistema de 
moviment d'aeronaus, 0,95 ha al subsiste
ma d'activitats aeroportuáries i 0,87 ha a la 
zona de reserva aeroportuaria. A més, el Pla 
preveía unes 64 operacions d'enlairamem i 
aterratge diaries. 

El subsistema de moviment d'aeronaus es 
disttibuia en tres arees. La primera el camp 
de vol, integrat per una pista de 1.000 m de 
longitud i 25 m d'amplada, i amb una pla
taforma d'estacionament i servei d'aeronaus 
situada al nord-est del camp de vols que 
preveía dues zones diferenciades: la pla1a
forma, amb unes dimensions de 110 m x 
35 m, de terra compactada i la plataforma 
de serveis per al subministrament de com
bustible i aigua a les aeronaus, de dimen
sions 75 m x 35 m, de superficie pavimen
tada. La segona área eren les instal-lacions 
d'ajuda a la navegació aeria, i la tercera, les 
instal-lacions auxiliars que incloien tant cls 
vials interiors i estacionament de vehicles 

de serveis com les arees d'accés restringit 
que establien l'enllac; entre aquest subsiste
ma i la futura zona d'usos destinats als ser
veis d'emergencia i extinció d'incendis. 

Pe! que fa al subsistema d'activitats aero
portuaries, també es disttibuia en tres arees 
diferenciades. Ptimera, una edificació desti
nada a ús com a local social, de 20 m x 20 
m, que disposava cl'una zona d'oficines isa
la mixta i d'una zona de restauració, distri
buides en un únic nivell d'al<;ada. Segona, 
una zona deis serveis complementatis i téc
nics, que constava de !'área d'hangars i la 
zona cl'instal-lacions de subministrament 
de combustible i aigua I finalment, la zona 
d'accessos i aparcaments, que disposava 
d'una zona d'aparcament amb una capaci
tat de vuitanta places. 

Reu1úó del director de Ports 
i Transporls amb els veins 
El 31 de mar<;, tres dies després de l'apro
vació del Pla director, el director general 
de Ports i Transports de la Generalitat, 
Oriol Balaguer, es va reunir amb prop de 
200 veins del municipi per informar-los 
del projecte que el Govem tenia previst ti-

• 
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rar endavant. Malgrat que Balaguer va afir
mar que en el Pla s'havien tingut en comp
te les al-legacions de l'Ajuntament, els 
veins es van mostrar indignats pel fet que 
se'ls infonnés un cop el Pla ja havia estat 
aprovat. 

Balaguer, entre altres coses, va explicar que la 
pista es retirarla almenys 180 m deis nuclis 
habitats, se senyalitzaria la pista i es millora
rlen els espais complementaris, al hora que va 
garantir que a l'aerodrom no hi haurla vol 
acrobatic i que tampoc no hi estarla permes 
el vol noctum. 

L'alcalde de Sant Pere, Candid Viladrich 
(Convergencia i Unió, CiU), va recordar 
l'acord del ple del passat 29 de setembre 
pel qua! l'Ajuntament de Sant Pere Sallavi
nera es va comprometre a participar en la 
redacció del Pla director de l'aerodrom si 
l'aerodrom passava a dir-se només Sallavi
nera i també si l'aerodrom es destinava a 
donar supon a l'extinció d'incendis i a les 
activitats esponives, i no a fer practiques 
de vol acrobátic. A més, va assegurar que 
abans de prendre una decisió, ho consulta
ria amb els veins. Tot i aixo, va reconeixer 
que en la seva darrera visita a la Generalitat 
li van dir que "la reforma es faria sí o sí". 

Pintada en conlra de l'aerOdrom. Foto: Alex Tarroja 

::_ I 

Els veins que s'oposaven al projecte, englo
bats dins l'Associació pera la Preservació del 
Territori el Saüquer, van repartir un manifest 
entre els assistents on mostraven "l'oposició 
a la construcció d'un aeroport amb finalitats 
esportives i d'aprenentatge a Sant Pere Salla
vinera". 

Recursos contra el Pla director 
En el ple celebrat el 18 de maig, el darrer 
abans de les eleccions municipals, el consis
torl no va acceptar el Pla director de l'aero
drom que havia aprovat el Departament de 
Política Territorial i Obres Públiques 
(DPTOP). 1 a final de maig, passades les elec
cions, on CiU va tomar a tenir majoria a Sant 
Pere, l'Ajuntament va presentar un recurs 
contenciós-administraliu contra el Pla direc
tor de l'aerodrom. El consistori, fins llavors 
encap<;alat per Candid Viladrich, va respon
dre al que considerava un engany per pan de 
la Generalitat, ja que en un principi la Gene
ralitat havia mostrat un pla d'actuació que va 
rebre el vistiplau de l'Ajuntament, pero des
prés en va aprovar un altre on hi havi.a mo
dificacions respecte del primer, especialment 
en el tipus d'aterratges permesos. 

En aquest scnlit, l'Associació el Saüquer tam
bé va presentar un recurs al Tribunal Supe-
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rior deJustícia de Catalunya (TSJC) contra el 
Pla director. 

Infonne del Síndic de Greuges 
i nou Pla d'aeroports 
A mitjan octubre, el S!ndic de Greuges va 
avalar en un informe algunes de les defi
ciencies del procés. Alguns deis punts des
tacats de l'informe eren que hi mancava 
l'avaluació ambiental, que hi faltava trans
parencia i panicipació ciutadana, que el 
projecte no s'ajustava al Pla d'aeropons de 
Catalunya, que hi havia diferencies a !'hora 
de delimitar l'abast de la petjada acústi
ca de l'aerodrom i que la tramitació de la 
declaració d 'impacte ambiental de les obres 
i deis accessos viaris s'havia inicial abans 
de la publicació del Pla director al DOGC i 
de l'aprovació del Pla especial urbanístic. 

L'últim mes i mig de l'any va coincidir amb 
la publicació del nou Pla d'aeroports 2007-
2012,, !'informe de sostenibilitat ambiental 
(ISA) i l'Avantprojecte de la llei d'aeropons, 
amb terminis d'al-legació fins al 5 de febrer, 
els dos primers, i fins al 14 de gener el darrer. 

L'any acaba amb el Pla director temporal
ment paralitzat i amb una forta oposició 
velnal, ja que el temor a Sant Pere Sallavi
nera era que darrere la intenció de moder
nitzar l'aerodrom hi hagués la voluntat 
d'instal-lar l'aeroport que no s'havia pogut 
tirar endavant a r=o,,01 u,,,1 {B.-1t;b) 

12005:9]. De cara al 2008 calia veure si s'a
cabaven aprovant els documents que s'ha
vien posat en exposició pública a final de 
2007 i seguir l'evolució deis recursos inter
posats comra el Pla director. 

JOS 

Més informació 

acro<l romrnbf~al la1·111cra.hlogs¡x1t . ..:om 
c:11:lf-s.1ll:11·mrn1-minut,1m1m11. hlog~pnt .com 
~,Ibvmcrn.dilxu:s 



ANUARI TERRITORIAL 2007 

A mesura que Barcelona es consolida com a 
ciutaL de negocis, fires i congressos, i el 
nombre de Luristes que visiten la ciutat aug
menta any rere any, l'aeropon de la ciutal, 
situaL al Prat de Llobregat, va esdevenint, 
cada cop més, una pec;a cabdal de !'econo
mía catalana. 

En un any en el qua! el Lransit mundial d'a
vions va continuar creixent, amb un 6% 
més de passatgers i un record absoluL de 
gairebé 3.000 milions de viatgers transpor
LaLs, l'aeropon de Barcelona va mantenir, 
un quan any consecutiu, la seva trajectOria 
de creixement. Des de la seva darrera gran 
ampliació l'any 1992 amb motiu deis Jocs 
Olimpics, l'aeroport ha més que triplicat el 
nombre de passatgers, i ha assolit la nova 
xifra record de 32,8 milions de passatgers 
(un 9,3% més que l'any 2006). 

Aquest creixement consolida l'aeroport en 
el vuite lloc europeu en volum de transit , a 
punt de superar els de Roma-Fiumicino o 
Munic, i així entra al prestigiós grup deis 
trema aeropons més grans del món, una 
llista que publica cada any el Consell lnter
nacional d'Aeropons (ACI). 

Quasi la meitat del transit total de passat
gers (17 ,5 milions) corresponia a vols inter
nacionals, pero aquests vols es mantenien 
en l'ambit europeu i l'aeropon encara esta
va lluny d'operar com un hub (centre de 
connexió de vols intercontinentals). No 
obstant aixO, l'aeroport va inaugurar, la tar
dor de 2007, tretze noves rutes amb Ame
rica, Africa i Asia, que es van sumar a les 
onze destinacions intercominentals que ja 
funcionaven des de l'hivern de 2006. 

Amb el creixement de 2007, les instal-la
cions de l'aeropon s'apropaven al seu límit 
de saturació, sobretot a l'estiu. La xifra d'o
peracions realitzades a les pistes també va 
créixer respecte de l'any 2006, pero una 
mica menys (7,6%), per arribar als 352.489 
aterratges i enlairaments al llarg de l'any: El 
dia de més passatgers va ser el 13 d'agost, 
amb 122.239 viatgers, xifra que va signifi-
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car un record histOric, igual que els 1.140 
moviments d'aeronaus del 17 de rnaig. El 
transit de mercaderies, una de les assigna
tures pendents de l'aeroport, va augn1entar 
el 3,6% l'any 2007, fins a moure 96 mílíons 
de quilos de carrega. 

Mentrestant, l'aeroport madrileny de Bara
jas, beneficia! per la posada en mar)(a de la 
nova tem1inal T-4, va créixer molt més que 
el Prat, un 13,8%, i va assolir els 52 milions 
de passatgers, gracies a companyies com 
Easyjet i Vueling, i altres companyies de 
baix cost. La xifra de viatgers que va assolir 
Barcelona l'any 2007 va coincidir amb la de 
Barajas de l'any 2000. 

Iberia perd vols en favor 
de Clickair 
L'anunci fet l'any 2005 pe! president d'lbe
ria, Fernando Come, que la companyia ae
ria abandonaría algunes rutes des del Prat 
es va confirmar amb un descens de trajee
tes l'any 2007 d'un 28,4%. L'estrategia d'l
beria era eliminar les rutes de radi cun i 
mitja que no resultessin rendibles i priorit
zar els vols de llarg recorregut, que rnajori
t.ariament sunen des de Madrid. Així, en un 
any, Iberia passava de tenir un pes d'un 
30% en el transit global de l'aeroport del 
Prat a un 19,7%. 

Aquesta perdua es va veure pal-liada pe! 
creixement de Clickair, una companyia de 
baix cost panicipada en un 20% per Iberia 
i que va comem;ar a operar durant el darrer 
trimestre de 2006. Clickair va fregar els 3,3 
milions de passatgers el seu primer any de 
funcionament, per damunt de Vueling, Air 
Europa i Easyjet. Clickair es va beneficiar 
de la cessió de rutes per pan d'lberia, i tam
bé per !'obertura de rutes noves. 

Vueling, que va experimentar una impor
tant crisi de confianc;a a la Borsa al llarg de 
tot l'any i un relleu a la cúpula directiva, 
també va créixer en nombre de passatgers, 
i va desbancar Air Europa, que havia estat 
tradicionalment el tercer operador de l'ae
ropon. Spanair, del grup Marsans, que ha-

via anunciat una gran aposta per Barcelona 
l'any 2007, creixia un t!mid l %. 

Fase final del Pla Barcelona 
L'ens públic que gestiona els aeropons esta
tals, AENA (Aeropuenos Españoles y Nave
gación Aérea), va denominar Pla Barcelona 
el conjunt de projectes del Prat: la tercera 
pista, la nova torre de control, la Terminal 
Sud i la ciutat aeroportuaria. El Pla Barcelo
na disposava d'un pressupost de 5.000 mi
lions d'euros. 

L'aeropon del Prat va posar en manra a 
principi de febrer la nova torre de control, 
sitllada entre les pistes paral-leles. La torre, 
dissenyada per l'arquitecte Bruce Fairbanks 
de 62 metres d'altura, permetria tenir la 
maxirna vtsibilitat de les arees de maniobres 
de les aeronaus. La nova torre també per
metria absorbir la prevtsió d'augment de la 
capacitat de l'aeropon i millorar la qualitat 
del servei a les aeronaus. La inversió d'a
questa obra va ser de més de 16 MEUR. A 
més de la torre de control, també va entrar 
en servei una torre observatori de supon a 
la torre principal. 

La terminal entre pistes, coneguda com 
Terminal Sud o T-Sud, era la gran aposta 
del Pla Barcelona, amb un 60% de la inver
sió total. La nova instal•lació havia de per
metre, inicialment, que l'aeroport creixés 
fins als 55 milions de passatgers. La termi
nal, distribuida en cinc plantes, disposaria 
d'una gran superficie, 525.500 m', quatre 
vegades superior a la de les terminals exis
tents. Amb 168 taulells de facturació, cator
ze cintes de recollida d'equipatges, 108 
pones d'embarcament, donaría servei a 68 
aeronaus. Malgrat que la prevtsió era que 
!'obra estigués finahtzada al llarg ele l'any 
2008, no se'n preveía la inauguració fins al 
primer trimestre de 2009, i fins a l'estiu del 
mateix any la terminal no disposaria deis 
.fingers'o passarel-les que permeten un ple 
rendiment. 

D'altra banda, es va preveure el pressu
post per una nova terminal satel-lit, que 

• • • 
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hauria de pennetre a l'aeroport créixer fins 
als 70 milions de passatgers anuals l'any 
2020. Aquesta terminal estaría connectada 
amb la T-Sud per un tren llan<;adora que 
circularía soterrat. Es va encarregar el pro
jecte arquitectonic d'aquesta terminal al 
despatx de Ricardo Bofill, que també duria 
la direcció del projecte de remodelació de 
la Terminal Nord. Aquestes obres no s'ini
ciarien fins que entrés en funcionament la 
T-Sud, i no finalitzarien fins al 2012-2013. 

Finahnent, AENA preveía la creació d'una ciu
tat aeroportuaria al costal de la tenninal exis

tent, que generaria més de 40.000 !loes de tre
ball per donar servei a més de 150.000 
passatgers diaris. AENA plantejava tres grans 
ambits d'actuació: ampliar el centre de carrega 
fins a les 50 ha per crear un deis polfgons euro
peus de carrega aeria més grans d'Europa, cre
ar un pare d'empreses aeronautiques de 53 ha, 
i una ciutat de serveis de 150 ha amb hotels, 
centres de convencions i pares empresarials. 

Accessos a la nova terminal 
L'aeropon és un gran focus de mobilitat. A 
més deis quasi 33 milions de passatgers 
anuals, els 14 .000 !loes de treball di rectes 
impliquen una gran quantitat de lransports 
diaris per anibar i sonir de l'aeroport. A més, 
la posada en marxa de la T-Sud hauria de 
crear noves necessítats ele transpon i accés a 
la nova tem1inal. 

Per aixo, una pan imponanl del projecte de 
la T-Sucl era la construcció d'una estació in
tennodal de transports per als serveis de Re•-
11.\111, [hbl. \11 nn (12 1 1 9) [tl21 i trens d'alta 
velocitat. Segons les previsions, peró, en el 
moment d'inaugurar la nova terminal, l'any 
2009, cap d'aquests tres mitjans de transpon 
encara no hauria arribat a l'estació intenno
dal. L'accés ferroviari (Rodalies) encara esta
va en la fase de redacció del projecte, i no es
taría en servei fins a principi ele 2010, segons 
va assegurar el secretari de Mobilitat de la 
Generalitat, Mane! Nada!, que també va pre
veure que el metro podría arribar-hi a final 
d'aquell any. 

Els trens de rodalia i d'alta velocitat passarien 
per sota de les pistes de l'aeroport i tindrien 
dues paracles, una a la tenninal nord i l'altra 
a la T-Sucl. El metro, en canvi, faria ungir per 
evitar aquest pas, i Lindria una tercera estació 
a la ciutat aeroportuária, una parada imer
média entre les tenninals per als treballadors 
de l'aeropon. 

Pera resoldre l'accés a la T-Sud en transpon 
privm, es va preveure un accés viari i aparca
ments. Les obres per a l'accés viari des del 
nou tra~at de l'a1.1tovia C-31 estaven en mar-

nalitzessin fins a mitjan 201 O. Davant la ne
cessitat d'assegurar una connexió viaria pera 
la nova terminal, s'utiliua1ia l'eix viari intem 
de l'aeroport. Aquesta actuació intennedia 
hauria d'estar en servei abans que s'inaugu
rés la tenninal. 

El silenci dels avions 
Després del canvi de configuració deis vols de 
l'aeropon, que va entrar en servei a final d'octu
bre de 2006, els sorolls deis avions van deixar 
de produir molésties als veíns de Gava i Castell
defels que havien provocat grans protestes i 
mobilitzacions durant els anys anteriors. 

No obstant aixo, es mantenía la inquietud 
que, un cop acabada la nova tenninal, s'a
profités per canviar la manera de maniobrar 
deis avions, per pennetre més operacions 
per hora, amb les molésties conseqüents. En 
aquest sentit, !'alcalde de Gava, Joaquim Bal
sera (del Partil deis Socialistes de Catalunya, 
PSC), va assegurar que el municipi s'oposa-

34 xa l'any 2007. pero no era previsible que fi- Avió aterran! a la tercera pista de l'aeroport. Foto: Marta Casas 
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ria a qualsevol modificació de la config1.1ració 
vigent. L'alcalde va recordar el compromís 
d'AENA de mantenir la configuració de vols 
a l'aeroport un cop es posés en marxa la no
va T-Sud. El mes de maig, els ajuntaments de 
Gava, Begues, Sant Boi de Llobregal, el Prat 
de Llobregat, Viladecans, Castelldefels i Sit
ges van signar un manifest per reclamar una 
gestió de l'aeropon del Prat que garantís un 
equilibri emre el seu desenvolupament i la 
protecció de l'entom i les persones. La Co
missió de Seguiment Ambiental de l'Aero
port de Barcelona (CSAAB) va acordar el mes 
de setembre ampliar fins al 2012 el perlode 
de vigencia de la configuració actual de vols 
a l'aeropon en pistes segregades. 

D'altra banda, l'Associació de Vems de Gava 
Mar i la Platafonna del Noroeste de Madrid 
contra el Ruido de los Aviones van decidir 
coordinar acll.lacions i crear una associació 
d'ambit estatal contra les molésties acústi
ques deis aeropons. 



ANUARI TERRITORIAL 2007 

Creació del GTI-4 i les demandes de 
la societat civil catalana 
El 22 de man; la Cambra de Comen; de Bar
celona (CCB), el Cercle d'Economia, Foment 
del Treball i la Fundació RACC van consti
tuir a l'auditori de l'escola de negocis !ESE el 
Grup de Treball d'Jnfraestructures (GTl-4), 
per fer de grup de pressió pera la millora de 
les infraestructures a Catalunya. En l'acte, de 
caracter académic, van assistir més de 800 
persones, principalment representants de 
l'empresariat catalá, i hi van intervenir po
nents com Andreu Mas-Colell, catedratic 
d'Economia de la UniversiLat Pompeu Fabra 
(UPF), Pedro Nueno, professor de !'!ESE, i 
Germá Bel, catedratic d'Economia Aplicada 
de la Universitat de Barcelona (UB). 

Segons Mas-Colell, Barcelona no podría ser 
una gran ciutat si no tenia un gran aeropon 
per a captar grans empreses, centres 
d 'R+D+I, escoles de negocis, etc. A més, 
Mas-Colell exigía que la gestió del Prat es fes 
des del seu propi territori, a través d'un con
sorci amb control complet sobre l'aeroport. 
Aixo permeuia que l'aeropon es constituis 
com un hub (centre de connex.ió de vols in
tercontinentals). Segons Germá Bel, calia 
equilibrar el creixement de passatgers amb 
!'oferta de vols intercontinentals per a aug
menLar l'activitat de valor afegit de l'aeropon, 

ja que aquests vols canalitzen viatges de ne
gocis a llarga distancia. 

Segons els experts convocats a l'acte. el mo
del d'AENA, que consisteix en una gestió 
centralitzada deis aeroports espanyols, era 
obsolet, i calia aplicar una nova gestió indi
vidualitzada deis aeropon s. Segons Nueno, 
calia una gestió independem. professiona
litzada, eficient, que ajudés a vendre el des
tí i donés un bon servei al passatger. Tot 
plegat, pero, sense oblidar la impon áncia 
deis serveis de mercaderies, crucials per a 
algunes empreses, com l'aviació privada i 
corporativa. Bel va afegir que la gestió indi
vidualitzada facilitaría el fet que cada aero
pon desenvolupés les seves propies estrate
gies financcres i comercials, la qua! cosa 
permetria aprofitar al maxim les propies 
potencialitats. 

Paral•lelament, l'Associació CaLaiana de Pro
fessionals (ACP) va impulsar el manifest Per 
un aeroport intercontinental amb w1a gestió in
dividualit.zada, una iniciativa que a final de 
2007 tenia més de cent mil adhesions. 

rassignació de la Terminal Sud 
Al llarg de 2007, diverses companyies van 
lluitar per assegurar-se un espai a la nova T
Sud. Les grans aliances d'aerolinies en dispu-
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ta eren Oneworld (amb Iberia, British Air
ways, i American Airlines, entre altres), Star 
Alliance (amb Spanair, Lufthansa, Swiss. i al
tres) i Sky Team (amb Air Europa, Air Fran
ce, KLM, i altres). 

A principi d'octubre el consell d 'adminis
tració d'AENA va aprovar, amb carácter re
vocable, l'adjudicació de la T-Sud a One
world i Star Alliance. També tindrien espais 
assignats Clickair i Vueling, aixl com disset 
companyies aéries no lligades a les aliances, 
que fan vols de llarg radi des del Prat. Sky 
Team disposaria de les instal.Iacions de 
!'actual Terminal A, a més de l'edifici inter
modal on conílueixen els diferents trans
pons. A les terminals A i B s'ubicarien la 
resta de companyies de baix cost, 21 en to
tal, i els altres operadors que no fessin vols 
imercontinemals. 

Javier Mar!n, director d'aeropons d'AENA, 
va justificar les assignacions segons tres crite
ris: creixement, connectivital i optimització 
de l'ús ele les infraestructures: les dues alían
ces assignades eren les més grans de l'aero
pon, amb més del 50% deis passatgers, i el 
nombre més imponant de connexions entre 
vols es produia dins d' aliances. D'altra ban
da, la preséncia de les dues companyies amb 
seu a Barcelona -Clickair i Vueling- responia 35 
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al seu compromís d'aportar passatgers a les 
connexions entre vols. El representant d'AE
NA va recordar que si les companyies no 
complien amb els plans previstos podrien 
perdre l'assignació. Sky Team va destacar la 
provisionalitat de l'assignació, i va reconeixer 
que hauria preferit estar a la T-Sud, i que 
aquesta hauria estat, a parer seu, la millor 
opció per al Pral. 

Segons el Govem catala, l'assignació satisfeia 
les expectatives de la Generalitat, ja que els 
seus criteris s'havien recollit en bona mesura. 
No obstant aixó, ERC, membre del Govern 
tripanit, i CiU, primera fon;a de l'oposició, 
van coincidir que la decisió d'AENA limitava 
el creixement de l'aeropon del Prat en bene
fici de Barajas, autentica plataforma intercon
tinental d'lberia. Segons Josep Anton Duran 
i Lleida i Joan Ridao, ponaveus, respectiva
ment, de Convergencia i Unió (CiU) i Esque
rra Republicana de Catalunya (ERC) al Con
grés deis Dipulats, la decisió d'AENA 
condemnava el Prat a esdevenir un aeropon 
subsidiari de Barajas ja que no creien que 
Oneworld apostés per vols interconlinentals, 
tenint relativamenl proper el centre operatiu 
d'lbe1ia a Madrid. CiU hauria preferit que la 
terminal s'hagués adjudicat a una sola alian
<;a que garantís vols intercontinentals. El Par
til Popular (PP), per la seva banda, es va ali
near amb les crftiques de CiU i ERC. 

El president de la Generalitat, José Montilla, 
va defensar al Parlament de Catalunya l'as
signació de la T-Sud i va dir que era un pri
mer pas en la panicipació de la Generalitat 
en les decisions eslrategiques sobre l'aero
pon de Barcelona. Joaquim Nadal, conseller 
de Polilica Territorial, va considerar que la 
decisió situava el Pral en termes de competi
tivital amb Barajas t altres aeropons euro
peus com Mila. 

Foment del Treball va !loar la manera com 
AENA havia consultat els agents socials i 
económics ca1alans, i va subratllar que es 
tractava d'assignacions provisionals. La pa
tronal Cecot, próxima a CiU, també es va fe
licitar per la decisió. Miquel Valls, president 
de la CCB, va dir que els criteris del repani
ment eren equilibrats, si bé va cridar l'aten
ció sobre les conseqüencies que tindrien els 
processos de venda en que estaven immerses 
Iberia i Spanair. Els sindicats Comissions 
Obreres (CCOO) i Unió General de Treballa
dors (UGT) també van valorar positivament 
l'assignació. 

Germa Bel, impulsor de l'acte social de l'IE
SE en favor del Prat, va opinar que s'havia 
penalitzat l'aliam;:a amb més potencial de 
vols imemacionals, Sky Team, i que s'havia 
afavoril la que en té menys, Oneworld. 

Model de gestió de l'aeroport 
Un cop assignalS els espais de la T-Sud, tant 
des del Govem de la Generalital com des de 
diferenlS sectors patronals i empresarials es 
va tomar a insislir en la necessilat d'un mo
del de geslió descentralitzat pera l'aeropon. 

Joan Pujol, secretan general de Foment, va 
insistir en la urgencia de desenvolupar un 
model de gestió individualitzat, i Miquel 
Valls va demanar als govems de l'Estat i de la 
Generalitat que fessin el primer pas per a es
tablir un model panicipat, i va propasar cre
ar un grup de treball entre l'Administració i 
els agents económics per a aprofundir en el 
model de gestió. El <lega del Col-legi d'En
ginyers Aeronaulics, Josep Oriol, va propa
sar un model estructural amb decisió i gestió 
en el territori en que panicipessin les instilu
cions i els agents socials. El GTl-4 va presen
tar el mes de julio! una fórmula de gestió pri
vada per a l'aeroport, en la qual les 
institucions públiques mantindrien la litula
ritat peró no el poder de decisió. 

Memre que el món empresarial no amagava 
el seu interes per incidir en la gestió del Prat, 
el sindical UGT no considerava que fos ne
cessaria la panicipació de les empreses priva
des en la gestió, tal com va destacar Eva Gra
nados, secretária de Politica Institucional. 

El conseller Nada( va recordar el compromfs, 
fet el mes de man:;, del president del Govem 
de l'Estat, José Luis Rodtíguez Zapatero, d'o
brir la gestió de l'acroport a la Generalitat, i 
el president Montilla va assegurar que a prin
cipi de 2009 AENA ja no tindria el monopo
li en la gestió de l'aeropon. 

A principi de novembre, Mariano Rajoy 
(PP) va prometre la geslió privada de l'ae
roport si guanyava les eleccions de mar\'. de 
2008. El presidenl del PP de Catalunya, 
Daniel Sirera, va anunciar que membres 
del partil es reunirien amb el GTl-4 per de
finir una proposta concreta de privatització 
de l'aeropon del Pral. El conseller Nadal es 
va mostrar cornrari a la privatització total 
de l'aeroport. 

El model de geslió que es discutía a final 
d'any preveía un consorci amb la participa
ció d'una societat de nova creació que agru
pa1ia la gestió deis aeropons catalans, repre
sentada per la Gcneralitat, d'AENA com a 
representant de l'Estat, de l'Ajuntament de 
Barcelona I previsiblement també amb la 
panicipació de la iniciativa privada. En qual
sevol cas. les decisions finals sobre el model 
ele gestió, i també sobre els repaniments de 
poder en aquest consorci, no es prenclrien 
fins a la legislatura parlamentaria segúent, a 
panir de man; ele 2008. 
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El Pont Aeri toca sostre davant la 
imminencia del FAV 
A ('espera de ('entrada en funcionament del 
1-i\V ll.1R, 11<>:,,\-tvl ,nR111 16.21 l'any 2008, la 
ruta aeria entre Barcelona i Mad1id, conegu
da com el Pont Aeri, va enregistrar 4,76 mi
lions de passatgers, un 9,9% més que l'any 
2006. Aqucst creixement responia, en pan, a 
l'aposta de Vueling, Spanair i Air Europa per 
aquest corredor aeri, en mans d'lberia fins 
feia pocs anys. No obstant aixó, el 2007 po
dria significar el sostre d'aquesta ruta, ja que 
el FAV podría agafar usuaris a les compan
yies aeries. D'aquesta manera, la ruta aeria 
més transitada del món podría perdre prop 
de dos milions de passatgers a mitja termini. 

L'assignació de la T-Sud va significar també 
acabar amb el monopoli sobre el pont aeti 
que exercia Iberia des de la Terminal C de 
l'aeropon. Javier Marfn va anunciar que des 
de la T-Sud es crearía un corredor amb Ma
drid en que podrien competir obertament 
totes les companyies que fan aquella ruta. La 
ubicació del nou pont aeri plantejaria algu
nes dificultalS a les companyies sense pre
sencia directa a la T-Sud, com Air Europa, 
ates que tindrien les instal-lacions separades 
en dues terminals, circumstáncia que contra
diría el criteri d'assignació d'AENA. 

Reptes per a 2008 
L'aeropon enfila va, a final de 2007, la recta 
final del Pla Barcelona, a l'espera de posar en 
servei la nova T-Sud, d'accelerar la construc
ció deis accessos terrestres (connexió viária 
ambla C-31, nou ramal de rodalia, linia L9 
de metro, alta velocitat) i de desenvolupar la 
ciutat aeroportuaria. 
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Antón Costas Comesaña 

Catedratic de Política Económica. Universitat de Barcelona 

De vegades, tinc la impressió que a Catalunya 

ens comportem amb la conducta propia 

del barrufet emprenyat de la historieta belga 

que narra les aventures i desaventures d'una 

especie de petites criatures blaves que viuen 

en un bosc d'algun /loe d'Europa. Si poguéssim 

triar la conducta més adequada entre el cens 

de personatges de les historietes del belga Peyo, 

la que ens aniria millar és la de la saviesa 

del gran barrufet. 

Perqué viure en estat de permanent initació 

no és bo, ni per al cos ni per als resultats que 

volem assolir. Rns i tot en els casos en qué tenim 

raó d 'exigir que les coses canvlih, aquest estat 

anímic ens posa al cos un malestar tal que ens 

fa confondre les estrategies per a aconseguir 

et canvi. Sobretot, si el canvi busca ta manera 

de permetre'ns més marge d'acc1ó pera decidir 

com fer les coses, pera autogovemar-nos. 

Pero hi ha una cosa que encara és pitjor. 

Aquesta equivocació a la qua/ ens porta /'estat 

d'irritació permanent acaba provocant, quan no 

s'aconsegueix l'objectiu buscat, una frustració 

que incrementa el malestar vers nosaltres 

mateixos i tot afió que ens envolta. 

Una cosa així ens va passar amb l'Estatut. I si no 

actuem amb saviesa, aixó mateix ens pot tornar 

a passar si intentem convertir de la nit al dia 

l'aeroport del Prat en un aeroport internacional, 

és a dir, en un aeroport central o hub, des del 

qua/ poder volar directament a qualsevol punt 

del globus sense passar per connexions 

intermedies amb a/tres aeroports. 

L'aeroport del Pral ha esdevingut una meta.tora 

de moltes a/tres coses que ens passen i que ens 

cantonen. Som una economía i un país que 

es deriva del lideratge que té a Espanya, pero es 

tracta d'un lideratge que actualment es posa 

en qüestió a causa de tres transformacions 

tremendes que s'esdevenen al nostre entorn 

mateix. D'una banda, l'intens i profund canvi 

tecnológic ha impactat de manera mott especial 

sobre les economies industrials com ara la 

nostra. En segon /loe, la globalització de 

l'economia i l'aparició de nous competidors 

asía.tics en materia de manufactures en les quals 

fins ara teníem avantatges de costos i preus. 

/, en tercer /loe, una revotució pe/ que fa a /es 

formes de propietat, a la mida i a la gestió 

de les empreses, davant les quals el reeixit 

esperit empresarial i les empreses familiars 

es mostren ara impotents per aprofitar-/a. 

Aquest qüestionament del nostre lideratge 

económic i empresarial ens fa estar inquiets, 

sentir un malestar difús que no som capa9os 

de concretar. Ambicionem un /loe propi en 

el món global que s'ha obert al nostre davant, 

pero no sabem encara quina és /'estrategia més 

adequada. Les nostres ambicions voten, pero 

les nostres polítiques continuen lligades per 

comportaments polítics i per ciutadans 

contradictoris. Volem avan9ar de pressa 

cap a aquest món global, pero ens oposem 

a infraestructures que tan possible assolir 

el moviment endavant. 

En aquest estat de coses, que tenen a veure 

amb l'esperit i amb la materia, el debat sobre 

el Prat és com una meta.tora de tot aixó que 

ens passa, pero que encara no sabem qué és, 

ni encara menys com aconseguir-ho. 

Mentrestant, pero, convindria no cometre els 

mateixos errors que amb l'Estatut. No 

ambicionar primer els cels més alts, per caure 

després en picat cap a una nova frustració 

col·lectiva. Cal actuar amb prudencia, sabent 

quins són els factors económics que ens 

afavoreixen i els factors polítics que condicionen 

/'estrategia que s'ha de seguir. 

Disposem d'una bona analisi de la inadequada 

situació aeroportuaria espanyo/a actual, i també 

de les poss1bilitats futures del Prat com 

a aeroport internacional. Els treballs del professor 

Germa Bel constitueixen una de les 

contribucions més brillants que recordo teta 

al nostre país en materia de formació de 

polítiques públiques. Deixeu-me esmentar només 
37 
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tres de les seves conclusions. Entre els paisos 

grans (per població) i desenvolupats, Espanya és 

l'únic país en el qua/ els aeroports es continuen 

gestionant de manera centralitzada per un 

organisme estatal (AENA). Segon, que el Prat 

és l'únic aeroport d'un país europeu en el qua/ 

hi ha vals intercontinentals que no són operats 

per la companyia de bandera del propi país 

(Iberia). /, tercer. que encara que es pugui 

objectar amb raó que en aquest moment 

no hi ha prou demanda de vals intemacionals 

per a fer del Prat un aeroport internacional com, 

per exemple, el de Mi/a, el professor Bel 

assenyala que a mitja termini l'aparició d'aquesta 

demanda no és independent de /'oferta, ésa dir, 

del fet que hi hagi unes instal·lacions 

aeroportuaries i una gestió propia d'aquestes 

instal·lacions que de mica en mica preparin 

el brou de cultiu perqué hi pugui créixer 

la demanda. 

Sabem el rumb que hem de seguir. Ara cal 

aprofitar els vents favorables. En aquest sentit, 

cal recordar que les polítiques públiques no són 

només, ni fonamentalment, el reflex d'una bona 

analisi técnica. També hi compten, i molt, 

la política -és a dir, el joc del poder- i les ve/les 

institucions, com ara AENA. 

Siguem ambiciosos, pero deixem de banda 

les paraules importants. Alfó del hub ja arribará 

Fixem primer la missió que ha de complir 

l'aeroport de Barcelona en el conjunt 

ANUARI TERRITORIAL 2007 

del sistema aeroportuari cata/a i espanyol. 

Busquem la manera de participar, Juntament 

amb AENA, en la gestió de les noves 

instal·/acions de la T-Sud. Demostrem que 

sabem ser bons gestors. lntrodui'm participació 

privada en aquesta gestió, a ti, entre a/tres 

coses, de suavitzar /es tensions entre 

institucions. El model de la Fira de Barcelona 

n'és un bon exemple. Busquem acords 

per a noves línies intemacionals amb origen 

i destinació a Barcelona. /, en tant que 

necessitem fer servir a/tres aeroports intermedis 

per a viatjar a la resta del globus, siguem savis 

per comprendre que el que ens interessa 

és que les rutes amb origen i destinació 

a Barcelona utilitzin aeroports concentradors 

/'idioma deis quals sigui conegut pe/ nostre 

usuari milja, i amb els quals puguem 

arribar més facilment a acords de 

reciprocitat en la negociació amb 

les companyies aeries. 

Evitem comen<;:ar la casa per la teulada. 

Aixó només produiria noves frustracions, 

que contnbuirien a ofendre encara més 

el nostre ja de per si irritat estat d'anim. 

Article publicat al d iari El País el 20 de marQ de 2007 
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L'aeroport de G1rona-Costa Brava es va 
inaugurar el 1965 en uns terrenys s1-
tua1s a I O km al sud de G1rona, als mu
nicip1s d 'Aiguav1va i Vilobr. El 2007 d1s
posava d'una p1s1a de 2.400 m. L'anr 
2002 Ryana1r, la company1a de vols de 
ba1x cost més 1mponan1 d'Europa, es va 
establir a l'aeroport Girona-Costa Brava i 
va obnr dotze hmes regulars a Frank
furt, Brusel-les. Londres, M1lá I Dublm, 
com a pnnc1pals destinac1ons. Uns me
sos després, Ryana1r arribava a un acord 
amb la Generahtat, la D1putac1ó de G1 
rona, la Federac1ó d'Hos1alcna de les 
Comarques de G1rona I la Cambra de 
Comen; de G1rona. per a establir la seva 
base al sud d'Europa a Girona I obnr no
ves rutes a canv1 d"aJUlS económics. En
tre 2002 i 2005 el nombre de destina 
cions de l'aeroport va passar de dotze a 
quaranta, 1 el de passatgers de mig m1ltó 
a 3,5 m1hons 

L'augment de l'acll\1lal de l'aeroport ha 
1mgu1 un gran impacte en el cre1xemcn1 
de la zona. Per una banda, la Gcneral11at 
ha 1mpulsat la construcció de la t 

11 'IJl'll\ 

..., 1 • per a usos logisllcs, amb una 
superficie total de 22,5 ha, i ha fe1 una re
serva de terrenys pcr ubicar-h1 una estac1ó 
de tren pel \tll'<lf\l 

\FA\) (ó-ll i el futur r RR, 11 

, 11b.11 1,1 L-11111 '"'' 1 71 I Pcr l'al1ra, el di
nam1~me de l'aeroport ha provoca\ la sa
turac1ó de les se,·es msial-lac1ons, 
problcmes per la manca de zones d'csta 
cionament de vchicles I la proliferac1ó 
d'ae11n1a1s de serve1s sense lhcénc1a al 
voham El 2006 Aena ,·a aprovar la rcv1-
si6 del Pla director de l'aeropon de Giro
na amb la dehm11ac1ó de 215 ha de serve• 
a fiel ampliar les mstal-lacions I d'atribu1r
h1 un,, mvers1ó de 108 \1CUR fins al 
2020. Paral-lelament, la Generalita1 1 el 
govern de l'Estat m1ciaven les negoc1a
c1ons pera fer efcc11u el traspas de la ges
t16 deis aeropons de Girona, Reus I de 
l'aeródrom de Sabadell a l'administració 
catalana 
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Continua e l creixement i 
augmenten les invers ions d'Aena 
A pnnc1p1 d'any, Aena va aprovar la hc11a
ció de les obres de cons1rncc16 d'un nou 
aparcament de veh1cles i d'un bloc tecn1c 
per valor de 36 MEUR, amb un 1ermm1 
d'execuc1ó de 32 mesos. L'aparcament, de 
sis plantes, tindna una superficie de 
93 300 m', una capac11at ixr a 3.446 ve
hieles I estaría s11uat a l'espa1 que ocupa 
l'aparcament pubhc actual. Al coslat, se 
situana el bloc 1ccnic, de 2 700 m', dcsll 
nat a magatzem I oficmes. 

A l'abnl van comcnc;ar els actcs de cclc
brac1ó del quaranté aniversan de l'aero
pon Durant l'acte inaugural. el d1recwr, 
Eduardo Cerezo, va anunciar que el ba
lanc,: de 2006 mostrava, de nou, xifres rt 
cord· 3614222 de passa1gers, 33436 
operac1ons 1 502 tones de cárrega. Cere
zo va atnbu1r el creixement a l'augment 
de les rutes ofertes per Ryanair, va desta, 
car el fet s1mbohc que suposava !'obertu
ra, al gcner, de la connex10 de Span,ur 
amb Madrid. 1 va recordar les actuac1ons 

Obles de cooslnx:ció d'oo noo a¡21carent Foto: Moisés Jordi 

que estava fent Acna ixr a m1llorar les 
insta! lac1ons. com la construcció deis 
nous aparcaments o la implcmcn1ac1ó del 
sistema d 'aterratge antibo1ra ILS I del 
Punt d'lnspecc1ó fronterera (PIF). El v1-
cepres1dent de la Diputauó de Girona, 
Jaumc Torramadt (de Convergencia 1 
Untó, C1U), va recordar que aquesl ex1t 
es dcna en gran pan a les gesuons porta
des a terme perla D1pu1ac1ó de Girona. la 
Cambra de Comen; de G1rona i la Gcne
rahtat per a promocionar laeroport I va 
demanar al Govcrn de ITstat que ag1htés 
el traspas de la gest1ó de les 111stal,lac1ons 
El dclegat de l'Estat a Catalunya, Joan 
Rangel, va replicar d1ent que el que 
comptava no era qui smü com es ges110-
nava l'aeroport I va recordar de nou les 
invcrsions fetcs per Aena 

Al Juhol, el M1msten de l·omem (Mlf'O) 
va fer publiques les dades d'mvers1ó en 
aeropons recolhdcs als prrssupostos ge
nerals de l'Estat ixr al 2007 Segons fo. 
ment, 1 1 es con
vert rna en el primer de l'Estat en 

• • 
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mversions. superant el de Madnd-Baraps 
pcr primera vegada en molts anys. amb 
una xiíra de 650 MEUR, seguit de 1 11 R< 1 

1<, amb 23 MEUR. el de Gi-
rona amb l61\IEUR1 '111 '> 

1 11 I.ZOOn '>I amb 6 MEUR. Amb aquesta 
dotactó pressupostana, Foment donava 
contmuttat a la poliuca d'mvers1ó ,mciada 
el 2004 a l'aeroport de G1rona, que en qua
trc anys havta passat de 3,5 MEUR als 16 
MEUR previstos peral 2007. 

La Generalitat encarrega el Pla 
director de l'entorn de l'aeroport 
Al man;, la C.om1ssió d'Urbanisme de Cata
lunya va encarregar la redacc1ó del Pla di
rector urbanlsllc de l'entom de l'acroport 
de Girona. 1 'objec1iu del Pla. que abra<;aria 
els municip1s d'Aiguaviva, Vilobi d'Onyar. 
Riudellots de la Selva i Fomells de la Selva, 
sena ordenar el creixement de les mstal-la
cions, m1llorar- ne les connexions viaries i 
ferroVJaries 1 crear una nova area log1stica a 
1·emom. Concretament, el document m
clouna una reserva de sol per a poder-hi 
construir una segona pista. tal com preveu 
el Pla director de l'aeropon de Girona apro
vat el 2006, la solució pera l'amphació de 
les instal-lacions aeroportullries i la cons
trucc1ó d'una estació peral FAV Unes set
manes abans, el conscller de Pohuca Terri
tonal i Obres Publiques, Joaquim Nada! 
(del Partil deis Sociahstes de Catnlu11ya, 
PSC). ha,·ta ;muncial que l'lnsmut Catalá 
del Sol (lncasol) ha,·1a adqmrit 150 ha de 
terrenys a cavall deis mumcipis de Riude
llots de la Selva i Aiguaviva, pera l'ampha
ctó de la Central Integrada de Mercaderies 
(CIM) de la Selva. A final d'any, CIMALSA 
va ltCllar les obres d'urbanttzac1ó del nou 
Pare Aeropotuan i Logtsuc, ubicat a la CIM 
de la Selva, per donar cabuda a les ofacmes 
de l'aeroport, un aparcament i diversos ser
veis (un ho1el, comerc_;os, iallers i una bcn
zmera). 

Mentrestant, la Generalttat i el Govem de 
l'Estat aprovavcn la crcació d'una poné11cia, 
dms de la comtssió bilateral entre els dos 
exccuuus, per a l'elaboració d'una propos
ta de desclass1ftcació com a intercs general 
deis aeropons de Giro11a, Reus i l'aerodrom 
de <.;abadell. és a dir, el pas prevt per al seu 
traspasa la Gcncralitat. 

Un seminari planteja escenaris de 
futur pera J'aeropon 
Al mar<; es va celebrar a G1rona el scmma
n. dirigit pel gcograf Francesc MuMz I or
ga11ttzal per la Umversttat de Gtrona 
(UdG). la Universitat Autónoma de Barce
lona (UAB) t el Politccmco dt Milano, Low 

wst lcmdscapcs ('Paisatgcs de baix cost'). 
l: ohJecuu del ,eminan era pre11c111 coma 

obJecte d'estudt l'aeroport de G1rona. ana
h1zar les 1ransformac1ons que es reg1s1ren 
en el paisatge com a consequencia del nou 
rol deis acroports de scgona jera rquía, on 
operen les linies aerics de baix cost. i pro
posar-ht v1s1ons de futur A la mauguractó 
el secretan general de Planifacació Territo
rial de la Ge11eralitat, Oriol Nel lo, va ex
posar que els can,1s que s'estavcn pro
dumt a laeroport havten aconsellat al 
Dcpartamcm de Polftica Territorial 1 Obres 
Publiques (DPTOP) actuar amb rapidesa, 
raó per la qua! ha\1a tramitat separada
ment el Pla clirector de 1·aeroport del P1., 
l 1 11-'!t l<H< l ~l>\'~ 1,11c PI 1 .\FI ·\ l lm.\t\,\ PI t,1. 

"'""' 11211. 

En el mart de l'esdevcniment, el geograf Jo
an Vicente (UdG) i l'arquitecic Pcrc Vida! 
(L,AB) van coincidir a rcco11e1Xer que !'arri
bada de les acrohmes de balX cosi havia re
dcfinit el rol de l'aeroport com un centre de 
transn aen 1ntemacional, que aixó havia en
cctat una dmam1ca de construcció de nous 
edifictS i scrveis que era el preludi de canvis 
més grans, i que, com a consequéncia, era 
necessan plamficar-ne l'entom. A més a 
més. els cxpcns van apuntar que 1·cscassa 
valoració económica de l'agncuhura i la fc
hlesa del te1xil social deis municipts de l'en
tom fe1en que aquest cspai i el seu pmsatge 
fossm espccialment vulnerables a aquestes 
1ransformac1ons. El scmmari va clourc amb 
propostes d'intetvenció innovadores, com 
una soluctó per a l'amphac1ó de l'aeroport 
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scgons qué s'evitava construir la scgona pis
ta o una nova terminal amb forma de volea. 
en referéncm a l'espat natural de la zona vol
c::1nica de la Crosa de Sa11t Dalmai (Aiguavi
va-Vilobt d'Onyar). situat a prop. 

L:estudi sobre )'impacte acús tic de 
l'aeropon de Girona 
A final d'abnl es va fer public a la Univer
s1tat de Girona l'estudi sobre !'impacte 
acustic de l'aeropon de Girona cncarregat 
pel Conscll Comarcal del Gironés arran de 
les quetxes deis mumcipis \·ems L'informe 
conclo1a que la m1tJana de soroll només se 
s1tua per sobre deis 75 dB -el lfmtl permes 
per la llei- en una zona d'l,21 km' situada 
al voltant de l'aeropon. t dins deis termes 
municipals d'Aiguav1va 1 Vilobl d'Onyar, 
que afecta di verses masics. Josep Arnau, di
rector del Grup de Recerca en Enginyena 
de Flutds. Energía 1 Medt Ambtent (GRE
r-EMA) de la UdG i coordinador de l'estu
di, va indicar que la recomanació pcr als 
municipis afectats sena que 110 es permetcs 
construir dins l'ámbit on se supera aquest 
limit i que la solució pcr a les masies afec
tades seria implementar mesures per a aí 
llar-les. Scgons Amau més enll.\ d'aquesta 
área s·estén una segona corona de 7 ,4 3 km 
011 es registren més de 65 dB, 1, pcr tam, 011 
la normativa obliga que els nous habilatges 
mcorponn mesures d'aillament acustic. A 
l'ultim, l'cstudi estabha una tercera corona 
de 15.35 km'. que inclou algunes zones 
deis mumc1p1s de Salt. Vilablarcix i Sils, on 
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l'estudi també recomanava d'extendre les 
mesures anteriors. 

D'altra banda, !'informe també contenia 
propostes per a reduir !' impacte acústic 
general perles instal-lacions en les opera
cions d'aterratge i enlairament de les aero
naus, com la limitació de l'ús de comrajet, 
sistema que provoca frenades brusques 
deis avions, o la prohibició de l'aterratge 
d 'avions antics, que fan més soro!!. En 
qualsevol cas, Álex Deltell, del GREFE
MA, va advenir que el futur PIF i el CIM 
de la Selva farien augmentar el transit de 
mercaderies i que aixo, sumat al creixe
ment de l'aeroport, incrementaría la con
taminació acústica. Finalment, el Consell 
Comarcal del Girones va entregar l'estudi 
al DPTOP, que va acceptar d'assumir-lo 
com un deis documents de treball pera la 
redacció del Pla director de l'entorn de 
l'aeroport de Girona. 

l?expansió de Ryanair continua 
Al juny, la responsable de Ryanair a l'Estat 
espanyol i Portugal, Maribel Rodrfguez, va 
anunciar la implementació durant 2007 de 
quatre noves línies des de Girona: a Bassilea 
(Suissa), Breno (Txequia), Linz (Áustria) i 
Poznan (Polonia). A !'octubre, el president 
de Ryanair, Michael O'Leary, va anunciar, a 
Barcelona, que l'objectiu futur de la com
panyia era posicionar-se com la primera en 
passatgers intemacionals transponats a l'Es
tat espanyol, per davant d'Iberia i Clickair. 
Per assolir-ho, O'Leary va anunciar la imple
mentació de dos avions nous amb base a Gi
rona i !'obertura de catorze noves l(nies re
gulars, a partir de final d'octubre. 

Unes setmanes abans, la Generalital i Rya
nair havien signat un acord pioner per a 
promoure l'ús del catala a la pagina web, la 
retolació, els missatges de cabina i les infor
macions auxiliars de vol, en tots els avions 
que surtin o tinguin com a destí l'aeropon 
de Girona. L'acord no suposava cap contra
prestació económica pero sí la posada en 

Terminal de l'aeroport de Girona Foto: Moises Jordi 

servei, per pan de la Secretaria de Polftica 
Lingüística, deis recursos per a fer les tra
duccions i els escrits en !lengua catalana. El 
delegat del Govem de la Generalitat a Giro
na, Jordi Martinoy, va apuntar que l'acord 
assentava les bases per a negociar la seva 
extensió a les altres companyies que ope
ren a l'aeropon: Transavia i Spanair. 

Aena anuncia l'ampliació de la 
terminal i de l'horari de servei 
A !'octubre, Aena va anunciar que a partir del 
mateix mes l'aeroport restaría operatiu vim
i-quatre hores al dia duram tot l'any i no no
més a l'estiu, com fins ara, i que aixo impli
ca1ia que tots els serveis d'operacions, 
seguretat i atenció al públic estarien obertS el 
dia sencer. Amb aquesta mesura, l'aeroport 
de Girona passava a formar pan del grup 
d'onze aeroportS de l'Estat que operen les 
vint-i-quatre hores del dia durant tol l'any. 

AEROPORT OE GIRONA·COSTA BRAVA (VILOBf O'ONYAR) 

Unes setmanes més tare!, el director de l'ae
ropon, Eduardo Cerezo, va dir que Aena 
estimava tancar el balan<; de l'aeroport de 
2007 amb 4,7 milions de passatgers, i que 
el volum previsl pera 2008 era de 5,5 mi
lions. Paral-lelament, Cerezo va anunciar 
que a final d 'any s'iniciarien les obres d'am
pliació de la terminal i que aixo pennetria 
augmentar els taulells de facturació, l'habi
litació d'una comissaria de policía i la crea
ció de zones comercials i de serveis noves. 

Més informació 

h,ngro c:imhrn.g1 
WW\\' . .lCll:l C~ 

www.cimJl,;.1.c~ 
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Antccnknts 1 2L)L)-t l) 2006 8 

Després de vint-i-quatre anys tancat, i 
després d'un únic any de funcionament , 
l'aeroport de la Seu d'Urgell (Ali Urgell), 
si1uat a uns quatre quilometres d'aquesta 
ciutat, rebia especial atenció a partir de l'l 
de man; de 2004 amb dos acords elesta
cats. Per una banda, era noticia la signatu
ra ele la Dedaració comuna sobre l'aero
port internacional Pirineus-Andorra entre 
representants de l'Estat espanyol i del 
Principal d'Andorra, que acordava que el 
finam;ament de les instal-lacions aniria a 
canee deis dos governs, mentre que l'ex
plotació seria competencia de la pan an
dorrana i la gestió deis serveis públics i 
tecnics dependria del govern espanyol. 
Per altra banda, els pactes del grup d 'Es
querra Republicana de Catalunya (ERC) 
amb el govcrn de l'Estat cspanyol perme
Lien establir una partida inicial pel projec
te de 15.000 euros. Quedava pendent per 
al 2005 la definició del model de gestió de 
l'aeroport. Pero no va ser fins a principi 
de 2006 que hi hagué mos1res de com
promis per pan del govern de la Genera
lital. Així, a comenc;amcnt del 2006 el 
conscllcr del Depanament de Politica Te
rritorial i Obres Públiques (DPTOP), Joa
quim Nada! Farreras, apostava per la 
compra o expropiació deis 1errenys i per
qué una empresa privada entrés a formar 
pan de la gestió, juntament amb els go
verns catalá, espanyol i andorra. 

La Generalitat compra els 
terrenys per al futur aeroport 
La primera noticia del 2007 en relació amb 
l'aeropon era la confirmació, per pan ele 
l'lnstitut Ca1alá del Sol (INCASOL), de la 
compra del 85% deis terrenys de l'aeropon, 
fins aleshores propietat de la familia que 
havia consuult l'aeropon. En total, havien 
estat adquirides 168 ha, de les 198 previs
tes per a la infraestructura. "A partir d'a
quest moment, el Govern de la Generali
tat", segons manifestava el conseller Nada!, 
"continuara les negociacions amb diversos 
propietaris per adquirir la 1otali1at deis te
rrenys de l'aeropon". Així, la infraes11uctu
ra tind1ia la titularitat de la Generalitat pe-

ro quedaven per definir els mecanismes de 
coordinació institucionals per a la seva ex
plotació. Nadal informava sobre la possibi
litat de crear un consorci per a la gestió de 
l'aeropon, i es compromelia a contribuir en 
el financ;ament de la renovació de les ins
tal-lacions, sense descanar-hi la panicipació 
d'inversors privats. 

En aquella mateixa data, 9 de maig, el 
conseller també informava de l'inici de la 
redacció d 'un pla de viabilitat i deis infor
mes ambientals necessaris per a donar 
llum verd a la infraestructura. Després de 
la realització d 'aquests documents s'enca
rregá el Pla director aeroponuari amb qué 
es definiren i concretaren les possibilitats 
i les necessitats de l'aerOdrom. Des del 10 
d'octubre de 2006, la Comissió Territorial 
d'Urbanisme de Lleida (CTUL) java haver 
aprovat el Pla especial pera la delimitació 
de sol de l'ambit del flllur aeroport de la 
Seu. Així mateix, el govern aprovava el 12 
de se1embre l'elaboració de l'estudi que 
hauria d'inclourc un pla de negoci i des-

envolupament empresarial del futur aero
port Pirineus-Andorra. 

L'acord del Consell de Govern de la Ge
neralitat, celebrat el dimarts 25 de setem
bre, autoritzava la cons1i1ució de la socie
tal limitada unipersonal Acropons 
Públics de Catalunya \P -\ 1>'·\t·Knt~'kl' nt 
C -\111 t , n 11 1 ll)) Amb aquesta nova ei
na, el Govern de la Generali tat gestionava 
les infraestructures aeroponuaries que ja 
impulsava (aeropon de la Seu d'Urgell i 
111-nt• 'I< nt Luw-1 .-\1 ,,t \JKI ltll i les que 
li serien traspassades. 

Noves possibilitats per al sector 
turíslic pirinenc 
El president de l'Associació d'Hostaleria de 
l'Alt Urgell, Miquel Angel Sánchez Figols, 
assegurava en declaracions a l'Agtncia Ca
talana de Noticies (ACN), fetes públiques el 
dia 8 de juliol, que l'aeropon seria una in
fraestructura molt positiva. Aquest aero
pon, declarava el represemant del sector 
hostaler, "no només beneficiara la comarca, 

· • :~•:y,(·.;.:· · '"' Andorra\ ., 
,,,, •f • •• j ).. 
• '.,. • - _, .' N-145 li 

• . • • ~ • 1/ • - !. \. 
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sinó tot el Pirineu, ja que portará clientela 
amb una estada minima molt més llarga, i 
procedent de mercats de llarga distancia, co
sa que pennetrá al sector turístic de la zona 
accedir als mercats exteriors, actualment en
cara molt minoritaris". 

Heliport d'Andorra 
Per altra banda, segons una noticia publica
da per l'ACN el 27 de setembre, l'heliport 
d'Andorra ben aviat hauria de ser una reali
tat. L'helipon funcionaria amb helicopters 
amb una capacitat per a vint viatgers la fun
ció deis quals seria íaclitar els enlla<;os amb el 
futur aeroport de la Seu d'Urgell i el de Tolo
sa. El ministre d'Ordenament Territorial, Ur
banisme i Medí Ambient del govem andorra, 
Xavier Jordana Rossell, recordava que les 
condicions que va posar Andorra per a pac
tar amb l'Estat espanyol eren que es respec-

Actuals intal-lacions de l'aerodrom de la Seu d'Urgell. Foto: ACN 

AEROPORT DE LA SEU D'URGELL O PIRINEUS·ANDORRA (MONTFERRER) 

Vista del tal-lús on s'ubicara el fulur aeroport de la Seu des d'Arfa. Foto: ACN 

tés el nom de "Pirineus-Andorra", que hi po
guessin operar avions d'un mínim de setanta 
passatgers, que hi hagués zona de tránsit in-

temacional per a fer el despla\ament directe 
cap a Andorra a través d'un setvei d'helicop
ters i que se'n garantls el funcionament du
ra111 un mínim del 95% deis dies de l'any. 

L'any acabava amb la noticia que l'aeroport 
de la Seu es comen\aria a construir al 2009 
i que les obres durarien fins al 201 O. L'obra 
comportaría un pressupost de l 12 MEUR. 
La diputada socialista per Lleida Agnes Par
dell Vea. fent balan\ deis pressupostos del 
govem pera l'any 2008, informava que du
rant l'estiu de 2008 s'acabaria d'expropiar 
el 15% del terreny de sol que faltava i que 
es duria a tenne l'estudi aeronáutic i també 
el Pla director del futur aeropon. 

MPB 

Més informació 

wwwl O gcm:a1.nc1/pt0p/App]:I\J/c,11/ac-

1uac1pns 
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El mes de novembre de 2006 el Govem de 
la Generalilal va publicar al Diari Oficial de 
la Generalitat de Catalunya (DOGC) el Pla 
director de l'aeropon de Ueida, defmitiva
ment aprovat i amb les al-legacions incor
porades després del procés d'exposició pú
blica. La previsió d'un aeropon a l'area de 
Lleida provenía d'una decisió del Depana
mem de Política Territorial i Obres Públi
ques (DPTOP), presa l'any 2004. E1 Pu 
p \I ~(•1'\>RI' lll C\TAll':-JY.\ 1 I IYJ ele l'any 
2007 recollia aquest projecte amb l'objecliu 
de crear un aeroport regional. L'aeroporl de 
Lleida-Alguaire seria el primer promogut i 
construa integrament per la Generalitat. A 
final de 2008 hauria d'estar a punt, i se'n 
feia una previsió de transil anual d'entre 
400.000 i 500.000 passatgers, i 6.000 t 
anuals de mercacleries. 

L'aeropon se silualia en una finca ele 367 
ha entre Alguaire, Almenar i Almacelles, a 

15 km ele Lleida. Tindria un accés eles de la 
carretera N-230, amb previsió d'ampliar-lo 
des de l'autovia de nova construcció A-14 
(Lleida-Aran), indirectament eles de l'A-22 
(Lleida-Osca) i amb ferrocarril per Almace
lles i més endavant amb la línia del r1 kRo

t ,\RKII p';'\u,1V1 1,,, 11·\l 1'>91 i el r, RR,J, \· 

RRII IR.-\~s\f:R~,11 PI· C\1·111 ~\.,\ l71J. 

La Generalital aprova el projecte 
constructiu de l'aeroport 
El mes d'abril, la Generalitat va aprovar el 
projecte constructiu i l'estudi d'impacte am
biental del Pla director de l'aeropon. Un cop 
fet aixo. el conseller de Polltica Territorial i 
Obres PúbLiques, Joaquim Nadal. va anun
ciar la licitació de les obres de la primera i 
segona fase de construcció de l'aeropon per 
46 i 26 MEUR, respectivament. La p!imera 
fase d'obres inclola la construcció de la pis
ta i l'area d'estacionament d'aeronoaus. i ins
tal-lacions auxiliars deis serveis. La segona, 
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preveía la construcció de les instal-lacions i 
edificis necessaris per posar en marxa l'aero
pon. Finalment, en la tercera fase de cons
trucció de l'aeropon, es preveía atorgar la 
concessió de la geslió de l'aeropon. L'em
presa o grup d'empreses que obtinguessin 
aquesta concessió seria l'encarregada de 
construir i fmam;ar la letminal definitiva i la 
torre ele control, a fi de poder iniciar l'explo
tació de l'aeropon a ple rendiment. 

La Generalitat havia informal favorable
ment de l'impacte ambiental, tol i que hi es
tablía una ~rie de mesures correctores, en
tre les quals destacava el fet de compensar 
la perdua de J'habitat d'aus esteparies. 
Aquesta compensació es faria en unes terres 
próximes a l'aeropon en que s'hauria de se
guir un criteri de cultius perque es pogues
sin convertir en habitat de les especies que 
fugissin de l'area ocupada per la infraes
tructura. Aquesta decisió no va ser ben re
buda pels veins de la zona, ja que conside
raven que els privaven de reg. No obstant 
aixo, el Depanament de Medí Ambienl i 
Habilatge (DMAH) i els veins van iniciar 
negociacions per possibles compensacions. 

La Generalitat adjudica les obres de 
l'aeroport 
El Depanament de Política Territorial i 
Obres Públiques (DPTOP) va adjudicar el 
mes de juliol, per mitjil de !'empresa públi
ca Gestió d'lníraestrnctures, SA (GISA), la 
primera fase de les obres a la unió temporal 
d'empreses fom1ada per Dragados SA i 
Obrum, Urbanismo y Construcciones, 
SLU, per un impon ele 29,5 MEUR. Les 
obres d'aquesta primera fase s'havien d'ini
ciar a !'estiu. Incloien la construcció del 
camp de vols. amb la pista d'enlairament de 
2.500 m de longitud per 45 d'amplada, la 
qua! admetria avions de més de 150 passat
gers com l'Airbus 320 i 321 i també avions 
de transpon de mercaderies. Aixi mateix es 
construirien els carrers d'enlla<; entre la pis
ta i l'area d'estacionament amb les instal -la
cions auxiliars (serveis contra incendis, 
emergencies mediques, area de combusti
bles, etc.), els carrers de la zona de serveis i 



ANUARI TERRITORIAL 2007 

Visla general de les obres de l'aeroport. Foto: Alex Tarroja 

la connexió ambla carretera d'accés a l'aero
port. També es construiría l'area d'estaciona
ment d'avions, amb una dimensió de 30.600 
m' i capacitat pera vuit avions, tres del tipus 
avioneta, un del tipus d'aviació corporativa 
(uns 30 passatgers) i quatre de comercials 
com l'Airbus 321. 

La primera selmana de desembre, el DPTOP. 
a través de GISA, va adjudicar la segona fase 
de les obres de l'aeropon amb un pressupost 
de 21,5 MEUR. Aquesta fase incloia una ter
minal provisional i una serie d'edifícis i ins
tal-lacions necessaris per tal de posar en mar
xa l'aeroport: centre d'emissors, edifici 
contra incendis, central electrica, magat
zems, sistema de llurns d'aproximació i una 
estació de subministramenl de combustible. 

A final d'any, s'estava fem el moviment de terres 
i els Lreballs d'aplanament deis terrenys pera la 
construcció de la futura pista, d'acord amb el 
calendan previsl. D'altra banda, es preveía 
aprovar de manera imminent el projecte de la 
torre de control, corresponem a la tercera fase 
de les obres, que s'imegraria a la terminal ja ad-

judicada i que se1viria perque l'aeropon pogués 
funcionar amb Lotes les garanties. 

fimpacte economic de l'aeroport 
La Diputació de Lleida, la Cambra de Co
mer<; de Lleida, la Caixa i l'Ajuntament d'Al
guaire van impulsar l'elaboració d'un estudi 
sobre !'impacte econOmic que comportaria la 
creació de l'aeroport, tant a nivell directe 
com deis ambits empresarials potencials que 
podrien instal-lar-se a Lleida a partir de la se
va construcció. El mes de julio! es van fer pú
bliques les conclusions, que atribulen a !'o
bertura de l'aeropon un impacte econOmic 
per al conjunt de la provincia de 44 MEUR 
anuals i la creació de 1.140 llocs de treball en 
els p1imers quatre anys de funcionament. Se
gons la consultora encarregada de realitzar 
l'estudi, Capgemini Consulting, aquestes xi
fres s'assolirien sempre que s'implantessin les 
vies de comunicació d'imerconnexió de l'ae
roport amb el territori que s'havien previsl. 
L'estudi també preveía que l'aeropon geslio
nés a curt terrnini un volum aprox:imat de 
4.500 t de mercaderies l'any i que el nombre 
de passatgers s'apropés als 530.000. 

Obres de oonslrucció de la terminal de l'aeroport de Lleida-Alguaire. Foto: Alex Tarroja 

AEROPORT DE LLEIDA·ALGUAIRE 

Retard i desacord 
en les indemnitzacions 
per les expropiacions 
Els propietaris afectats per l'expropiació de 
terrenys per la construcció de l'aeropon van 
denunciar a principi de la tardor que s'esta
ven endanerint molt les indemnitzacions i 
que se sentien discriminats respecte als pro
pietaris deis terrenys expropiats per cons
truir el centre penitenciari de Tarrega. Les 
negociacions entre la Generalitat i els propie
taris havien comem;at el mes d'abril de 2006, 
pero els propietaris no van acceptar !'oferta 
d'indemnitzacions del Govem, que es con
cretava en 2,2 €/m' pera les pared-les de se
ca (un 90% del total) i en 3,9 €/m' pera les 
de regadiu. Per aixO, la Generalitat va acor
dar resoldre defmitivament els litigis mitjan
<;ant un procés d'expropiacions. 

El mes de novembre de 2007, els afectats van 
celebrar una assemblea per valorar la darrera 
oferta de la Generalitat, de 3,6 €/m'. El con
junt de propietaris en bloc la van rebutjar. El 
ponaveu deis propietaris, Caries Roma, va 
explicar que no acceptarien menys de 5,6 
€/m', que era el preu que s'havia donat a les 
finques de la presó de Tarrega. 

A final d'any, pero, la Juma d'Expropiacions 
va ftxar el preu en 2 €/m2. Roma va anunciar 
que, un cop rebuda la notificació oficial, 
so1-licitarien una reunió amb representants 
de l'Adminislració pera reclamar compensa
cions complementarles. En cas de no aconse
guir-les, no descartaven presentar un comen
ciós administraliu per obtenir un preu més 
elevat per les seves finques. 

JRL-X3EA 

Més informació 

www.gcnc:n.net/ptop 
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9 AER0P0RT DE REUS 

Antm:dents 1 2ll03 9. 2004 11. 2005 H. 20üó 10 

L'aeropon de Reuses va construir el 1935 
com a aerodrom militar en terrenys deis 
municipis de Constantí (Tarragones) i 
Reus (Baix Camp). Situat a 4 km de Reus 
i a 10 km de Tarragona, el 1956 va co
men<;ar a donar servei a vols nacionals i 
internacionals, amb moviments reduits, 
principalment de vols xaner lligats al sec
tor turístic. Les instal-lacions, gestionades 
per Aeroports Espanyols i Navegació Ae-
1ia (AENA), constaven l'any 2007 d'una 
pista principal pavimentada de 2.445 m 
de llarg per 45 m d'ample, i una altra de 
sol natural compactat de 950 per 35,5 
places d'estacionament per a avions amb 
una capacitat de cinc moviments per ho
ra, i dues te rminals, una de les quals es
trenada el 2006, de 4.050 i 3.760 m' i un 
modul de facturació de 820 m' . 

L'any 2006 es registra un record historie 
de passatgers, amb 1.385.157 de perso
nes transportades. 

Vols i companyies 
L'any 2007 va comen<;ar amb l'anunci de 
la directora de vendes de Ryanair per Eu
ropa, Sinead Finn, sobre la volumat de la 
companyia d'establir la segona base ope
rativa a Catalunya (la tercera de l'Estat cs
panyol) a l'aeroport de Reus, amb la con
dició que AENA fes una ampliació de 
l'aeroport per tal que pogués allotjar més 
avions seus. Davant de la demanda de 
l'aerolínia, Isaac Sanroma, president de la 
Cambra de Comen; de Reus, va reconei
xer que les deficiencies de l'aeroport eren 
un handicap i va emplac;ar politics, socie
tat civil i món empresarial a demanar l'e
xecució el més avial possible del Pla di
rector de l'aeroport, aprovat l'any 2006. 

No va ser fins al darrer trimestre de 2007 
quan es van intensificar les negociacions 
per a aconseguir la base de Ryanair a l'ae
roport de Reus, i va ser a principi d'octu
bre quan el secretan de Mobilitat de la 
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Generalitat, Manel Nada!, va anunciar el 
compromís del Govern catala de posar els 
recursos necessaris per a aconseguir els 
vols de Ryanair i els d'altres companyies 
que volguessin venir a Reus. 

En aquest sentit, a mitjan novembre )'al
calde de Reus, represemams del Govern 
de la Generalitat, la Diputació de Tan-aga
na i la Cambra de Comer<; de Reus es van 
reunir amb el cap d'operacions de Rya
nair, Michael Cawley, 1 van aconseguir la 
implantació de la segona base operativa 
de Ryanair a Catalunya a l'aeropon de 
Reus. El desenvolupament de la base es 
faria en dues etapes, la primera de les 
quals acoll iria dos aparells, i en la següent 
faria possible arribar als sis avions. 

Pel que fa a la resta de companyies, l'alcal
de de Reus, Lluís Miquel Pérez (Partil deis 
Socialistes de Catalunya, PSC), va anunciar 
a mitjan gener que s'havia anibat a un 
acord amb el Depanamem de Política Te
nitorial i Obres Públiques (DPTOP) per a 
mantenir les subvencions que permetien 
que hi hagués dos vols diaiis d'Air Nos
trum entre Reus i Madrid. Fins i 101 va 
apuntar que aquest servei podría ampliar
se enlla<;ant també Reus amb les illes Bale
ars. 

lnversions i infraes tructures 
L'any 2007 es caracteritza per una im
ponant aponació económica pera noves 
infraestructures per a l'aeropon de Reus 
que, amb 23.018.000 euros, quadrupli
cava el pressupost de 2006 i superava el 
pressupost de l'Arno1·0RT PI· G111., ,, .. ,.c.,,_ 
TA 8"'\\A [6j. 

A mitjan gener, i només dos dies després 
de l'anunci de Ryanair, AENA va adjudi
car les obres per a la reforma integral i 
ampliació de la terminal de sonides, aixi 
com de la construcció d 'un nou edifici, de 
4.000 m' , dedicat exclusivament a la fac
turació i que havia de permetre derivar 
tasques que fins llavors s'havien portal a 
terme a la terminal de son ides. La termi-
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Nova lerminal d'arribades de l'aeroport de Reus Foto: Alex Tarroja 

nal remodelada es podría posar en funcio
namem a final de 2008. 

A mitjan febrer AENA va posar en marxa les 
inversions previstes al Pla director de l'aero
pon de Reus. i va licitar l'expediem per a la 
redacció del projecte de construcció del 
nou ediíici terminal, que substituira les ter
minals actuals, i un nou aparcament. El 
pressupost de licitació per a la redacció del 
projecte va ser de 3.799.500 euros, amb un 
Lermini d'execució de 45 mesos. Les noves 
instal-lacions havien de comptar amb una 
superficie de 51.800 m' i havien de penne
tre assumir, segons Amparo Brea, directora 
d'infraestn1ctures d'AENA, fins a set mi
lions de passatgers anuals a partir de l'any 
2011. L'edifici, de dues plantes i ubicaL als 
terrenys de !'amiga base a~ria militar de l'ae
roport de Reus, havia ele clisposar de vuit 
passarel-les fixes, trema-sis mostradors de 
facturació, set comrols de seguretat i vuil 
pums de recollida d'equipatgcs. Aixó havia 
de permetre aconseguir un trafic de 2.893 
passaLgers i de dinou aeronaus per hora. 
D'altra banda, també es va licitar un nou 
aparcament, de 88.000 m' pera estaciona
ment en alc;ada i 56.000 en superficie, amb 

1.800 places públiques per a vehicles, 170 
places per a cotxes de lloguer, 60 autocars i 
130 taxis. El projecte de construcció es va 
adjudicar a principi de novembre a l'UTE 
formada per les empreses INITEC, Blanca
fon Reus SCP i Francisco Benítez Arq. 

Aquestes obres havien de permetre a l'aero
pon de Reus posar-se al mateix nivell de 
trafic que altres com els de Bilbao o Girona. 

A principi del mes de maig, Amparo Brea 
va anunciar queja s'havia licitat la instal-la
ció d'un nou sistema d'inspecció d'equipat
ge de bodega que inclo!a bascules, cintes, 
desviadors i elevadors. emre altres. 1 a final 
del mateix mes, el Consell d'Administració 
d'AENA va aprovar l'inici de l'expedient 
d'aclequació i ampliació de la plataforma 
d'estacionament cl'aeronaus de l'aeroport 
de Reus. L'obra, amb un impon total de 
13 066.526 euros, tenia un temlini d'exe
cució de Lretze mesos i consistía en l'am
pliació de la pla1afo1ma d'estacionament 
d'aeronaus, amb una extensió total de 
55.000 m' en formigó hidraulic, a més de 
la construcció d'un nou carrer de connexió 
a la plataforma en una de les cap<;aleres de 

AEROPORT DE REUS 

pista amb aglomerat asfaltic. L'obra també 
incloia la reparació de les lloses malmeses 
de la plataforma, així com la pavimentació 
de les illetes existents. A més, s'incloien les 
actuacions nccessaries de drenatge. abalisa
ment, senyalització i il-luminació, així com 
l'adequació de les instal-lacions de la plata
forma ja existents. Després de l'adcquació i 
ampliació de la plataforma l'aeropon havia 
de tenir un total de catorze llocs d'estacio
namem d'aeronaus, nou més que els que hi 
havia fins llavors. 

Tot a punt per al traspás de 
competencies 
Respecte al traspas de competencies deis 
aeroports de Reus i Girona i l'-\1 R< 'DR, ,,1 1>1. 

~AHAPU I l 200t>. 51, que estava previst per a 
final de 2007, a principi d'octubre, Mane! 
Nada! anunciava la recent constitució d'u
na empresa anomenada Aeroports Públics 
de Catalunya que havia de ser la titular deis 
aeroports catalans, els quals estarien gestio
nats per unes entitats gestores (1' .1 1>,11-Rt 1-

r oR1, 1>1 C .-11,111 '-Y•I 11 191). En el cas de 
Reus, el nou ens hauria d'estar format per 
la General itat , l'Ajuntament de Reus. la 
Cambra de Comer<; de Reus i la Diputació 
de Tarragona, i substituiría les funcions 
que fins llavors havia desenvolupal el Con
sorci del Camp. 

L'any 2007 va ser l'any de la posada en 
marxa de les inversions previstes al Pla di
rector, que juntamem amb la decisió de 
Ryanair d'ubicar-hi la seva segona base 
operativa a Catalunya, havien de convertir 
l'aeroport de Reus en un nucli aeroponua
ri imponam, ja no només per al Camp de 
Tarragona sinó peral conjunt del Principal. 
De cara al 2008 queda pendent l'inici del 
procés de traspas de les competencies de 
gestió de l'aeropon a la Generalitat. 

JOS 

Més informació 
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